
elin  	n Hanc 
9-10-11-12

-13-14-15-16-17

VLAAMSE
RAAD ZITTING

1983-1984

Vergaderingen van februari 1984

MOTORCROSSVERGUNNINGEN TE LILLE

NEDERLANDS TAALGEBRUIK BEDRIJFSWERELD TE BRUSSEL

SAMENWERKINGSVERBAND INZAKE DIJKHERSTELLINGEN

AANPASSING BEGROTING 1983

MIDDELENBEGROTING 1984

UITGAVENBEGROTING 1984

GEVOLGEN TV-RECLAME VOOR GESCHREVEN PERS

FINANCIËLE TOESTAND NEDERLANDSTALIG SOCIAAL-CULTUREEL
VORMINGSWERK

ADVIES EXECUTIEVE SALDI EN LASTEN VAN HET VERLEDEN

BELANGENCONFLICT TAALGEBRUIK OPENBAAR AMBT

MOTIE BETREFFENDE KB 16 DECEMBER 1971

BEGROTINGSTABELLEN

Inhoud : omslag 2-3-4-5 Trefwoordenregister : omslag 6



Ele- 
wyck, 

Dhoo-
Bat- 

67,9) 

Anthuenis, 

Poma, 

overheidsinitiatie- 

 

Grè- 

Poma, 

ko- - 	(+Errata en Bijla- 

 

67,9) 

Vankeirsbilck, 

Gemeenschapsmi- 
nister 

- 	(+Errata Bijla- 

67,9)  
67,9) 

Gezondheidsbeleid 
Ge- 	 358 

Inhoud
Nr. 9 6 februari 1984

Berichten van verhindering, blz. 259

Voorstel van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 259

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 259

Verslagen
Indiening, blz. 259

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 65)
Indiening, blz. 259

Onderzoek naar de taalgroep, blz. 260

Motie van Orde
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 260

Sprekers : de heren J. Van Elewyck, P.
Van Grembergen, G. Verhaegen, L.
De Grève

Vragen (R.v.O. art. 66)
Vraag aan de heer F. Geyselings tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminister
van leefmilieu, waterbeleid en onderwijs,
over de betwisting omtrent vergunningen
voor motorcrossoefenritten en -wedstrij-
den te Lille, blz. 260
Vraag van de heer J. Valkeniers tot de heer
K. Poma, Vice-Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
cultuur, over mogelijke overheidsinitiatie-
ven ter bevordering van een keurig Neder-
lands taalgebruik in de bedrijfswereld te
Brussel, blz. 261
Vraag van de heer F. Vermeiren tot de heer
K. Poma, Vice-Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
cultuur, over de samenwerking tussen de
Koninklijke Commissie voor monumen-
ten en landschappen en de Dienst voor ko-
lenafvoerkanalen inzake herstelling van
sommige dijken, blz. 262

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+Errata en Bijla-
gen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
679)
Algemene bespreking, blz. 263

Sprekers : de heren H. Schiltz, Ge-
meenschapsminister van financiën en

begroting ; C. De Clercq, verslagge-
ver ; F. Vermeiren, verslaggever ; G.
Verhaegen, L. De Grève, J. Van Ele-
wyck, P. Van Grembergen, mevrouw
L. Detiège, de heren R. Maes, G.
Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Minister van economie en
werkgelegenheid

van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Economie en werkgelegenheid, blz. 295
Sprekers : de heren E. Bockstal, vers-
laggever ; 0. Van Ooteghem, L. Dhoo-
re, A. Denys, W. Desayere, N. De Bat-
selier, P. Deprez, F. Debusseré, H.
Van Rompaye, A. De Beul, G. Geens,
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Minister van economie en werkge-
legenheid

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Regeling van de werkzaamheden, blz. 324 Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
675’)
Algemene bespreking (Voortzetting)
Gezondheidsbeleid, blz. 347

Nr. 10 7 februari 1984
Morgenvergadering

Sprekers : mevrouw C. Smitf, verslag-
gever ; de heren G. Anthuems, H. Van
Wambeke, W. Peeters

Berichten van verhindering, blz. 325

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Voorstel van resolutie van de heren J. Van
Elewyck en N. De Batselier betreffende
het advies van de Vlaamse Executieve van
23 januari 1984 inzake het wetsontwerp
betreffende de saldi en de lasten van het
verleden van de Gemeenschappen en de
Gewesten en de nationale economische
sectoren
- 236 (1983-1984) - Nr. 1
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 355

Sprekers : J. Van Elewyck, L. De Grè-
ve, P. Van Grembergen, G. Verhaegen

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+Errata enBijla-
gen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Motie voorgesteld door de heren P. Van
Grembergen en J. Van Elewyck betreffen-
de een belangenconflict
- 237 (1983-1984) - Nr. 1
Indiening, blz. 357

Spreker : de heer P. Van Grembergen

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
679)
Binnenlandse aangelegenheden, blz. 325

Sprekers : de heren P. Tant, verslagge-
ver ; J. Desseyn, E. Vankeusbilck,  G.
Temmerman, F. Vermeiren, C. Mar-
chand, L. Dhoore, J. De Seranno, J.
Verniers, M. Galle, Gemeenschapsmi-
nister van binnenlandse aangelegen-
heden

Ontwerp van decreet houdende de aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Regeling van de werkzaamheden, blz. 345

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Nr. 11 7 februari 1984 Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
Middagvergadering 673)

Berichten van verhindering, blz. 347

Ontwerp van decreet houdende aanpassing

Algemene bespreking, (Voortzetting)
y5e8zondheidsbeleid  (Voortzetting), blz.

Sprekers : de heren A. Diegenant, E.
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Motie voorgesteld door de heren P. Van
Grembergen en J. Van Elewyck betreffen-
de een belangenconflict
- 237 (1983-1984) - Nr. 1
Bespreking, blz. 362

Snrekers : de heren A. De Beul. L. Van
-I

den Bossche, F. Baert, G. Verhaegen,
L. De Grève

Hoofdelijke stemming blz. 366

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+Errata enBijla-
gen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Toegevoegde interpellaties (R.v.O.
673)
Algemene bespreking (Voortzetting)

art.

yt8zondheidsbeleid (Voortzetting), blz.

Sprekers : de heren D. Vervaet, J. Val-
keniers, R. De Wulf, Gemeenschaps-
minister van gezondheidsbeleid ; W.
Peeters, E. De Groot, mevrouw C.
Smitt

Ruimtelijke ordening, landinrichting en
natuurbehoud, blz. 375

Sprekers : mevrouw M. Tyberghien-
Vandenbussche, verslaggever ; de he-
ren J. Leclercq, J. De Seranno, me-
vrouw M. Smet, de heren F. Verberck-
moes, J. De Mol, F. Geyselings, L.
Vanvelthoven, mevrouw J. De Loore-
Raeymaekers, de heren F. Debussere,
P. Akkermans, Gemeenschapsmim-
ster van ruimtelijke ordening, landin-
richting en natuurbehoud

Regeling van de werkzaamheden, blz. 404

Nr. 12 8 februari 1984
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 405

Voorstel van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 405

Ontwerp van decreet houdende aanpassing

van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
679)
Algemene bespreking (Voortzetting)
Leefmilieu en waterbeleid, blz. 405

Sprekers : de heren C. Marchand, ver-
slaggever ; J. Bosmans, L. Vanveltho-
ven

Motie van Orde
Regeling van de werkzaamheden, blz. 410

Sprekers : de heer J. Ramaekers

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
675’)
Algemene bespreking (Voortzetting)
k.ezefr:!ieu en waterbeleid (Voortzetting),

‘Sprekers : de heren M. Capoen, me-
vrouw J. De Loore-Raeymakers, de he-
ren P. Matthys, D. Vervaet, J. Sleeckx,
F. Geyselings, C. Marchand, J. Lens-
sens, Gemeenschapsminister van leef-
milieu, waterbeleid en onderwijs

Regeling van de werkzaamheden, blz. 429

Nr. 13 8 februari 1984
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 431

Ingekomen stukken, blz. 431

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
679)
Algemene bespreking (Voortzetting)
Onderwijs, blz. 431

Sprekers : de heren F. Piot, verslagge-
ver ; A. Laridon, C. Moors, R. Windels,
M. Heugebaert, F. Geyselings, L. Van
den Brande, J. Lenssens, Gemeen-
schapsminister van leefmilieu, water-
beleid en onderwijs ;

Huisvesting, blz. 447
Sprekers : de heren J. Ansoms, H. De
Loor, 0. Meyntjens, A. Coppieters, W.
Taelman, J. De Seranno, M. Olivier, J.
De Mol, Theo Kelchtermans, J. Buch-
mann, Gemeenschapsminister van
huisvesting

Culturele aangelegenheden en pedagogi-
sche en didactische vorming

Toegevoegde interpallaties (R.v.O. art.
675’)
Interpellatie van de heer P. Peeters tot de
heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van cultuur, over de gevolgen van de
invoering van de TV-reclame voor de ge-
schreven pers
Interpellatie van de heer P. Peeters tot de
heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van cultuur, over de rechtsonzeker-
heid en de benarde financiële toestand
voor het nederlandstalig sociaal-cultureel
vormingswerk met volwassenen in instel-
lingen wegens het niet-toepassen van het
decreet van 3 maart 1978 houdende de
rijkssubsidieregeling voor het Nederlands-
talig sociaal-cultureel vormingswerk met
volwassenen in instellingen

Algemene bespreking, blz. 475
Sprekers : de heren E. Beysen, P. Pee-
ters, mevrouw L. Detiège, de heren J.
Caudron, K. Poma, Vice-Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
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Nr. 15 9 februari 1984
Middagvergadering

Regeling van de werkzaamheden, blz. 491

Nr. 14 9 februari 1984
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 493

Interpellaties (R.v.O. art. 67)
Indiening, blz. 493

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Culturele aangelegenheden en
sche en didactische vorming

p edagogi-

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
67,9)
Interpellatie van de heer P. Peeters tot de
heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van cultuur, over de gevolgen van de
invoering van TV-reclame voor de ge-
schreven pers
Interpellatie van de heer P. Peeters tot de
heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van cultuur, over de rechtszekerheid
en de benarde financiële toestand voor het
Nederlandstalig sociaal-cultureel vor-
mingswerk met volwassenen in instellin-
gen wegens het niet-toepassen van het de-
creet van 3 maart 1978 houdende de rijks-
subsidieregeling voor het Nederlandstalig
sociaal-cultureel vormingswerk met vol-
wassenen in instellingen
Algemene bespreking (Voortzetting), blz.
493

Sprekers : de heren E. Beysen, verslag-
gever ; 1. Van Belle, A. De Beul, P.
Breyne, L. Van den Bossche, G. Ver-
haegen, J. Van Elewyck, A. Diegenant,
M. Decoster, R. Declercq, K. Dillen

Regeling van de werkzaamheden, blz. 5 14

Berichten van verhindering, blz. 517 Regeling van de werkzaamheden, blz. 568

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (Errata en Bijla-
gen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Culturele aangelegenheden en
sche en didactische vorming

p edagogi-

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
673
Interpellatie van de heer P. Peeters tot de
heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmini-
ster van cultuur, over de gevolgen van TV-
reclame voor de geschreven pers
Interpellatie van de heer P. Peeters tot de
heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmini-
ster van cultuur, over de rechtsonzeker-
heid en de benarde financiële toestand
voor het Nederlandstalig sociaal-cultureel
vormingswerk met volwassenen in instel-
lingen wegens het niet-toepassen van het
decreet van 3 maart 1978 houdende de
rijkssubsidiëring voor het Nederlandstalig
sociaal-culturele vormingswerk met vol-
wassenen in instellingen
Algemene bespreking (Voortzetting), blz.
517

Sprekers : de heren 0. Meyntjens, C.
De Clercq, E. Desutter, P. Van Grem-
bergen, D. Vervaet, E. Beysen, J. Van
Elewyck, R. Windels,  K. Poma, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van cul-
tuur, W. Seeuws, mevrouw L. Detiège,
de heer L. Vandenbossche, H. Weckx

Buitenlands beleid, blz. 551
Sprekers : de heer C. De Cooman,
verslaggever, mevrouw L. Detiège, de
heren H. Weckx, E. Beysen, P. Van
Grembergen, K. Dillen, mevrouw R.
De Backer-Van Ocken, de heren H. de
Bruyne, K. Poma, Vice-Voorzitter van
de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van cultuur, J. Buch-
mann, Gemeenschapsminister van
huisvesting

Samenstelling van commissies
Wijziging onder de vaste en plaatsvervan-
gende leden, blz. 568

Nr. 16 10 februari 1984
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 569

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art. 67,
9)
Algemene bespreking (Voortzetting)
Bijstand aan personen, blz. 569

Sprekers : mevrouw W. Demeester-De
Meyer, verslaggever, de heren M. Van-
denhove, L. Dhoore, J. Somers, me-
vrouw M. Van Puymbroeck, de heren
L. Hancké, A. Diegenant, W. Seeuws,
mevrouw R. Steyaert, Gemeenschaps-
minister van gezin en welzijnszorg

Regeling van de werkzaamheden, blz. 592

Nr. 17 10 februari 1984
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 593

Advies van het Overlegcomité regering-
Executieven
Indiening en verwijzing, blz. 593

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Voorstellen van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 568

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
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- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art. 67,
9)
Algemene bespreking (Voortzetting), blz.
593

Spreker : de heer H. Schiltz, Gemeen-
schapsminister van financiën en be-
groting

Motie betreffende een belangenconflict
Indiening en bespreking, blz. 595

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984)>-  Nrs. 1 en 2
Artikelsgewijze bespreking, blz. 596

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
Artikelsgewijze bespreking, blz. 597

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
Artikelsgewijze bespreking, blz. 597

Sprekers : de heren J. Van Elewyck, F.
Baert, K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschaps-
minister van cultuur, P. Van Grember-
gen

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
Artikelsgewijze bespreking, blz. 606

Sprekers : de heren J. Van Elewyck, P.
Van Grembergen

Hoofdelijke stemming, blz. 608

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
Hoofdelijke stemming, blz. 610

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
Aangehouden stemmingen, blz. 6 12

Sprekers : de heren G. Verhaegen, A.
Bourgeois, J. Somers, H. Schiltz, Ge-
meenschapsminister van financiën en
begroting, R. De Wulf, Gemeen-
schapsminister van gezondheidsbe-
leid

Motie van orde
Beroep op het reglement, blz. 618

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer 0. Van Ooteghem tot de heer P.
Akkermans, Gemeenschapsminister van
ruimtelijke ordening, landinrichting en
natuurbehoud, over het besluit van 13 juli
1983 van de Vlaamse Executieve tot wijzi-

ging van het koninklijk besluit van 16 de-
cember 1971 tot bepaling van de werken
en handelingen die vrijgesteld zijn ofwel
van de bemoeiing van de architect, ofwel
van de bouwvergunning, ofwel van het
eensluidend advies van de gemachtigde
ambtenaar
Hoofdelijke stemming, blz. 618

Sprekers : de heren 0. Van Ooteghem,
V. Anciaux, A. De Winter

Motie voorgesteld betreffende een belan-
genconflict naar aanleiding van het bij de
Conseil de la Communauté francaise op 9
februari 1984 ingediend voorstel van de-
creet ,,assurant  la protection de l’usage de
la langue francaise  pour let mandataires
publics d’expression française”. CCF-stuk
136 (1983-1984) - NO 1
Hoofdelijke stemming, blz. 619

Spreker : de heer 0. Van Ooteghem

Regeling van de werkzaamheden, blz. 620

Bijlagen
Begrotingstabellen, blz. 62 1
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12e vergadering Woensdag 8 februari 1984
Morgenvergadering

VOORZITTER : de heer J. Pede

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
10.00 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDERING

H. Boel, C. Boeraeve-Derycke, A. Bo-
gaerts, J. Gabriels, R. Peeters, M. Van
Herreweghe, M. Van Puymbroeck, J.
Wyninckx ; gezondheidsredenen.

W. Kuijpers ; buitenslands.

G. Bossuyt, J. De Bremaeker, A. De-
neir, R. Hostekint, G. Marmenout, P.
Van Der Niepen, F. Vansteenkiste ;
ambtsverplichtingen.

W. Van Renterghem ; familiever-
plichtingen.

VOORSTEL VAN DECREET

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : Het volgende voorstel
van decreet werd ingediend :

- Voorstel van decreet van mevrouw
M. Tyberghien-Vandenbussche C.S.

Vlaamse Raad
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houdende regeling van de schade-
loosstelling voor wildschade in na-
tuurgebieden
- 238 (1983-1984) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie voor
ruimtelijke ordening, landinrich-
ting en natuurbehoud.

ONTWERP VAN DECREET houdende
aanpassing van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

ONTWERP VAN DECREET houdende
de middelenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)

ONTWERP VAN DECREET houdende
de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en
Bijlagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)

TOEGEVOEGDE INTERPELLA-
TIES (R.v.O. art. 67,9)

Algemene bespreking (Voortzetting)
De Voorzitter : Aan de orde is de voort-
zetting van het begrotingsdebat.

LEEFMILIEU EN WATERBELEID

De Voorzitter : Wij behandelen nu de

Berichten van verhindering
Ingekomen stukken
Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellaties

eerste materie waarvoor Minister
Lenssens bevoegd is, met name leef-
milieu en waterbeleid.

De heer Marchand, verslaggever,
heeft het woord.

De heer C. Marchand, verslaggever (op
de tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, geachte colle-
ga’s, de Commissie voor leefmilieu en
waterbeleid heeft de begroting voor
leefmilieu en waterbeleid grondig
besproken.

Aan de hand van een zeer duidelijke
toelichtingsnota van Minister Lens-
sens werd een klaar overzicht ge-
schetst van het gevoerde beleid ter za-
ke.

Afvalstoffen en milieubeleid.

Hieruit blijkt dat 3 uitgangspunten
het Vlaamse milieubeleid bepalen :
ten eerste : preventie ; ten tweede :
het voorzien van de nodige middelen ;
ten derde : informatie en educatie.

In verband met het afvalstoffenbeleid
noteren wij dat, inzake verwijdering
van afvalolie, ziekenhuisafval, giftig
en gevaarlijk afval, alsmede inzake
milieuheffing de nodige besluiten
worden voorbereid. De controle en
toezicht op de naleving van de uitvoe-
ringsbesluiten worden intensiever en
efficiënter, onder meer door de mel-
dingsplicht en de samenwerking met
de lokale overheden.

Het stortplaatsenbeleid streeft naar
een volledige sanering. De probleem-
afvalstoffen worden aangepakt langs
de oprichting van een verwijderings-
installatie.
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Het fysische programma blijkt aan-
dacht te hebben voor de bouw van
warmterecuperatie-installaties bij be-
staande huisvuilverbrandingsovens
aan te sluiten, terwijl de bouw van
overslagstations een betere benutti-
ging van bestaande installaties voor
huisvuilverwarming moet waarbor-
gen.

Deelname van OVAM wordt in het
vooruitzicht gesteld in het probleem-
afvalproject, alsook biogaswinning.
Bodemonderzoek, onderzoek naar de
aanwending van slij kslib alsmede
naar de mogelijkheid van gips en
vliegas worden eveneens in het voor-
uitzicht gesteld.

De controle en het toezicht voor de
bescherming van het leefmilieu blij-
ken van bijzonder belang. Een ratio-
neel milieubeleid veronderstelt het
bezit van objectieve gegevens inzake
verontreiniging van lucht en bodem.
Inventarisatie van schadelijke stoffen
veroorzaakt door industriële activitei-
ten, verwarming van gebouwen en
wegverkeer wordt verder gezet.

Prioriteiten inzake bestrijden van
luchtvervuiling zullen worden vastge-
steld.

Inzake geluidshinder is een ontwerp-
besluit in voorbereiding wat de con-
trole betreft alsook een ontwerp-be-
sluit betreffende de hinder veroor-
zaakt door telegeleide modelvliegtui-
gen, auto’s enzovoort.

Inzake leefmilieucampagne zal in
1984, naast het verstrekken van infor-
matie via de groene lijn, de tentoon-
stellingen en diareeks, men zich voor-
al richten tot de gemeentebesturen,
het onderwijs en de jeugdbewegin-
gen.

Bij het behandelen van het waterbe-
leid zal ik het hebben over de drink-
watervoorziening en de waterzuive-
ring.

Wat de drinkwatervoorziening betreft
zullen wij in Vlaanderen waterwin-
ningen uitbouwen.

Het uitbouwen en valoriseren van wa-
terwinningen in Vlaanderen blij ken
nodig om de nog steeds stijgende be-
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hoefte op te vangen maar ook om de
aanvoer van drinkwater uit Wallonië
maximaal te reduceren.

Voor grote waterbouwkundige wer-
ken van nationaal belang wordt door
de nationale overheid een kredieten-
veloppe van 2,725 miljard frank ter
beschikking gesteld. Het betreft het
koninklijk besluit van 8 november
1983 waarin voor Vlaanderen 9 pro-
jecten zijn opgenomen die allen be-
trekking hebben op de drinkwaterpro-
duktie en -distributie. Het gaat onder
meer over de bouw van Blankaart II te
Diksmuide, Kluizen II, de bouw van
een veiligheidsbekken te Walem en
de aanleg van verbindingsleidingen in
het kustgebied.

In 1984 ligt de klemtoon vooral op het
realiseren van grondwaterwinningen
in de provincie West-Vlaanderen en
Limburg. In 1983 werd de Nationale
Maatschappij der waterleidingen
reeds verzocht kredieten op te nemen
voor verkenningsboringen in Zuid-
West-Vlaanderen.

Evenzeer meen ik de inspanningen te
moeten benadrukken die werden op-
gebracht om de kwetsbare toestand
inzake waterbevoorrading aan de
westkust tot Oostende in het zomer-
seizoen te verhelpen. De voorziene
oplossing bestaat er in een onderlinge
verbinding tussen de verschillende
drinkwatermaatschappijen te realise-
ren.

Verder is op het stuk van de drinkwa-
tervoorziening te vermelden het tot-
standkomen van de Vlaamse Maat-
schappij voor Watervoorziening die in
de toekomst de rol van de Nationale
Maatschappij der Waterleidingen zal
dienen over te nemen.

Wat de waterzuivering betreft, staat
het algemeen waterzuiveringspro-
gramma in 1984 centraal. Preventie,
uitbouw van de administratie, ter be-
schikking stellen van financiële en
technische middelen en informatie
naar de bevolking toe maken het plat-
form uit van het te voeren beleid.

Lozingsvergunningen, de keuze van
de ondernemingen over het al of niet
zuiveren, controle op de naleving van
de lozingsvoorwaarden zijn zaken
waarvoor de waterzuiveringsmaat-

Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellaties

schappijen dienen in te staan.

Voor 1984 is een bedrag voorzien van
3,145 miljard frankvoor het beheer en
de exploitatie van de bestaande in-
frastructuur, alsmede voor controle
op de naleving van lozingsvergunnin-
gen en voor het opsporen van veront-
reinigingsbronnen.

Een ontwerp van decreet voorziet in
de overname van gemeentelijke wa-
terzuiveringsstations, wat eveneens
voor gevolg zal hebben dat een groot
aantal personeelsleden van gemeen-
ten door de waterzuiveringsmaat-
schappijen zal kunnen overgenomen
worden.

Inzake investeringen van beide maat-
schappijen zijn vastleggings- en or-
donnanceringskredieten voorzien ten
bedrage van 3,145 en 3,230 miljard
frank.

Wat de werkingskosten betreft, zullen
de ondernemingen in 1984 bijdragen
in de werkingskosten in verhouding
tot de grootte van de verontreinigende
hoeveelheid, terwijl anderzijds de
provinciale bijdrage berekend is vol-
gens het aantal inwoners.

Wat het algemeen waterzuiverings-
programma betreft, dient onder-
streept dat de grote investeringspro-
jecten beperkt blijven tot de stedelij-
ke centra en in landelijke gebieden
kleinschalige projecten de voorkeur
krijgen, wat moet toelaten met een
minimum aan investeringen het
maximum rendement te halen. Tus-
sen haakjes te vermelden is het feit
dat een der belangrijkste stedelijke
gebieden waar zuivering van het
rioolwater zich opdringt Brussel is.

Te onderstrepen is eveneens de aan-
dacht die wordt besteed aan de infor-
matie van de bevolking op het gebied
van de waterzuivering, met als doel de
bevolking meer bewust te maken en
een beter inzicht te verstrekken in het
beleid.

Tijdens de bespreking ging vooral de
aandacht naar de verontreinigde gron-
den die verkocht worden om een ei-
gen woning te bouwen en waar uitein-
delijk blijkt dat de kleine eigenaar er
niet probleemloos kan hovenieren.

Het BAC-project van Minister Lens-
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sens inzake milieuwerkers kwam
eveneens ter sprake, terwijl eveneens
aandacht werd besteed aan de aan-
koop van twee stortplaatsen, met na-
me inzake de Rupelstreek en in Lim-
burg, en aan de vertegenwoordiging
van de leefmilieugroepen in de
Vlaamse Raad voor het Leefmilieu.
Als slot kan ik u alleen mededelen dat
alle artikelen zonder opmerkingen
werden aangenomen en de besproken
secties eenparig werden goedgekeurd.
Ik vraag dan ook namens de Commis-
sie dat de Vlaamse Raad zich hierbij
zou aansluiten. (Applaus bij de CWen
de PVU,

De Voorzitter : De heer Bosmans heeft
het woord.

De heer J. Bosmans (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, dames en heren, vooreerst
zou ik de verslaggever willen bedan-
ken voor zijn zeer omstandig en goed
gestructureerd verslag. Mijnheer de
Minister, de laatste tijd is er heel wat
te doen geweest over een Vlaams
drinkwaterbeleid dat onafhankelijker
moet worden van Wallonië.

Uit recente studies blijkt dat 27 ten
honderd van het Vlaamse water af-
komstig is uit Wallonië. Enkele aan-
voercontracten daaromtrent vallen fi-
nancieel zeer duur uit. Ik refereer
hierbij naar het zeer dure water, om
niet te zeggen het peperdure water
van de BIWM, de Brusselse Intercom-
munale Watermaatschappij. Bij de
BIWM zijn een aantal Vlaamse ge-
meenten aangesloten die zich nauwe-
lij ks, statutair kunnen terugtrekken.
Deze 13 Vlaamse gemeenten, mijn-
heer de Minister, moeten helaas vast-
stellen dat daar waar het water in Ant-
werpen 15 frank per kubieke meter
kost, dit voor de BIWM oploopt tot 50
frank per kubieke meter. Er zijn ge-
meenten die aangesloten zijn als ge-
volg van de fusies van gemeenten zo-
wel bij de BIWM als de NMDW. Dit
heeft tot gevolg dat in bepaalde ge-
meenten, bijvoorbeeld Merchtem, de
burgers in de ene deelgemeente het
dubbele moeten betalen dan de rest
van deze gemeente.
U zult begrijpen, mijnheer de Minis-
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ter, dat dit voor de betrokken gemeen-
tebesturen een toestand is die zij
moeilijk kunnen verantwoorden ten
overstaan van hun bevolking. Wij
hebben via de pers vernomen dat het
uw bedoeling is op langere termijn de-
ze Vlaamse gemeenten uit de BIWM
te halen.

Ik zou de Minister toch met aandrang
willen verzoeken hiervan dringend
werk te maken hetzij in onderling
overleg met de BIMW, hetzij decre-
tair.

De doelstellingen van de door de Mi-
nister uitgewerkte ,,Richtnota” zijn
tweeledig.

Ten eerste, permanent voldoende
drinkwater van onberispelijke kwali-
teit ter beschikking stellen. Ten twee-
de, dit drinkwater tegen een zo voor-
delig mogelijke prijs en in een zo klein
mogelijke alhankelij kheid van Wallo-
nië aan te bieden.

Wat is nu de toestand van de Vlaamse
drinkwaterhuishouding ?

Op dit ogenblik wordt het water thuis
en aan de bedrijven bezorgd door 8 in-
tercommunale verenigingen en 23 ge-
meentelijke diensten. Waterverde-
ling, en dit is historisch gegroeid, valt
immers onder de gemeentelijke auto-
nomie. In totaal wordt dagelijks, ge-
middeld 946.000 kubieke meter water
verbruikt door de Vlaamse bevolking.
In de piekmomenten kan dit zelfs tot
1.139.000 kubieke meter oplopen.
Met deze waterbedeling is een totale
jaaromzet gemoeid van 5 tot 6 miljard
frank. Bij het uitstippelen van het
drinkwaterbeleid is de Minister uitge-
gaan van een jaarlijkse groei van 1,8
ten honderd in de periode 1983 tot
1987 en van 1,3 ten honderd tussen
1987 en 1992.

Binnen 10 jaar zal het waterverbruik
bijgevolg toegenomen zijn met
160.000 kubieke meter per dag.

Het ligt in de bedoeling van de Ge-
meenschapsminister om meer unifor-
miteit in de tarieven te brengen. In de
praktijk stuit de realisatie van dit
voornemen op de gemeentelijke auto-
nomie. Inderdaad moeten wij in de
praktijk vaststellen dat niet alle be-
staande maatschappijen evengoed be-

heerd worden, of niet alle gemeenten
voldoende financieel sterk genoeg
zijn om lage of lagere tarieven toe te
passen.

De Minister ziet dan ook een mogelij-
ke oplossing via onderlinge akkoor-
den tussen de diverse maatschappi-
jen.

Een andere mogelijke oplossing is ons
inziens ook de fusie van kleinere
maatschappijen om zo tot meer ren-
dabele en exploiteerbare entiteiten te
komen. De idee van de Minister om
voor de kleine verbruikers van minder
dan 35 kubieke meter per jaar over
heel Vlanderen een uniform tarief te
hanteren, vinden wij persoonlijk niet
slecht. De kostprijsstructuur van de
watermaatschappijen zou dan nog en-
kel spelen voor de tarieven van het
meerverbruik. Men kan evenwel de
vraag stellen waarom men niet voor
alle tarieven de uniformiteit zou toe-
passen ? Het recht op drinkwaterbe-
deling is immers iets dat voor ieder-
een op dezelfde manier moet worden
toegepast.

Het meerwatertarief mag ons inziens
dan ook enkel worden gehanteerd als
mogelijke norm van produktie- en
verbruiksbeheersing.

Om meer onafhankelijkheid tegeno-
ver Wallonië te bekomen heeft de Mi-
nister, naar zijn zeggen, een volledig
programma uitgewerkt, zowel tech-
nisch als financieel.

Technisch moeten er voldoende ver-
bindingen komen tussen alle betrok-
ken watermaatschappijen. De water-
nood van afgelopen zomer aan de kust
was immers eerder het gevolg van een
gebrek aan voldoende verbindingen
tussen de maatschappijen, dan van
een tekort aan water. De Minister be-
loofde dat dit probleem tegen de zo-
mer zal opgelost zijn.

De verbinding Antwerpen-Oost-
Vlaanderen kan immers terecht als
een sluitstuk worden beschouwd in
het Vlaamse waternet. Dit moet het in
grote mate mogelijk maken dat deze
twee provincies wat het water betreft,
onafhankelijk van Wallonië worden.

Bij de financiering van het prioritaire
programma ontvangt het Vlaamse

407



2,6 	 ,vlakken 
PVV) 

4,15 

„§ 
	

milieuheffing 

26, 31, 38, 40, 41 
weten- 

afval- 
af- 

intercommunales 

Afvalstoffenmaat- 
OVAM-in- 

„D e 
— „kan 

gemeentefi- 

Bosmans

Gewest 2,6 miljard frank vanwege de
nationale overheid, die onlangs de pot
voor de zogenaamde grote water-
bouwkundige werken communautair
heeft verdeeld. Eén miljard frank
komt van de eigen Vlaamse begroting,
terwijl de rest van de 4,15 miljard
frank door de maatschappijen zelf zal
worden gefinancierd. Dit zal volgens
de Minister de kostprijs van het water
lichtjes opdrijven.

Wij kunnen ons daarmee ook akkoord
verklaren omdat wij menen dat ook
hier het kostprijsbeginsel in de mate
van het mogelijke moet doorwegen.

Wat de milieuheffingen betreft, zou ik
graag van de Minister willen verne-
men hoever hij hier staat, welke de ta-
rieven zullen zijn, wie ze zal innen en
hoe deze middelen zullen worden
aangewend ? Ik meen ter zake te we-
ten dat er heel wat onrust is ontstaan
bij onze gemeentebesturen, die be-
vreesd zijn dat de huisvuilverwerking
onbetaalbaar zal worden. De kosten
die de intercommunales zouden moe-
ten dragen als vergunninghouder, zul-
len ongetwijfeld doorgerekend wor-
den aan de gemeenten, die ze op hun
beurt via belastingen zullen verhalen
op de inwoners.

Ook zijn er in heel wat gemeenten
klachten over de werking van de
Openbare Vlaamse Afvalstoffenmaat-
schap pij, OVAM. Talrijke OVAM-in-
specteurs zouden onvoldoende voor-
bereid zijn op hun taak en zouden de
wet naar de letter toepassen op een
strenge wijze, zonder zich daarbij te
bekommeren om de directe gevolgen
voor de ondergeschikte besturen. Kan
geen tijdelijke oplossing worden ge-
zocht in welbepaalde gevallen om de
gemeenten toe te laten uit te kijken
naar mogelijke alternatieven ?

Vele gemeentebesturen hebben de
indruk dat men hen te vlug wil ver-
plichten hun toevlucht te zoeken bij
verbrandingsovens, waarvan sommi-
ge een schrikbarende overcapaciteit
hebben. Men is hier vooral bevreesd
voor de weerslag op de gemeentefì-. . .nancien.

Zonder afbreuk te willen doen aan de
doelstellingen van het beleid van de

Minister, waarmede wij het eens zijn,
zou ik hier toch willen pleiten voor
een enigszins soepele houding van de
administratie. (Applaus bij de PVIQ

De Voorzitter : De heer Vanvelthoven
heeft het woord.

De heer L. Vanvelthoven (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
graag maak ik van mijn korte uiteen-
zetting gebruik om een aantal be-
zorgdheden van mijn fractie mede te
delen in verband met het leefmilieu.

Mijnheer de Minister, de waterlopen
in Vlaanderen zijn sterk vervuild, dit
beseffen wij langzamerhand allemaal.
De lucht- en de bodemkwaliteit, die
tot voor korte tijd alleen de weten-
schapslui verontrustten, is er zozeer
op achteruitgegaan dat ook land- en
tuinbouwers zich nu ernstig zorgen
beginnen te maken. De industriële af-
valstoffen vormen een onvoorstelbaar
grote bedreiging voor het milieu. Bo-
vendien is het effect van al deze soor-
ten verontreiniging cumulatief : er is
een kringloop van vervuiling ont-
staan. De verontreinigende elemen-
ten in de lucht vervuilen de bodem en
het oppervlaktewater en komen na
verloop van tijd in het grondwater te-
recht. De situatie wordt zo langzamer-
hand kritiek. Het is dan ook de hoog-
ste tijd, mijnheer de Minister, die
kringloop ongedaan te maken en een
ecologische politiek uit te werken. Wij
moeten op zoek gaan naar de verhou-
ding tussen leefmilieu en economi-
sche groei, grondbezit, inspraak, plan-
ning en verantwoordelijkheid op vele
terreinen. Dit is de leidraad geworden
voor de ontwikkeling van talrijke
voorstellen op korte termijn die een
einde moeten stellen aan de schade
die nu wordt toegebracht aan ons leef-
milieu.

Mijnheer de Minister, die voorstellen
moeten ten slotte de aanloop naar een
lange termijnvisie vormen, waarin
uiteindelijk alleen een wereldwijde
behoefteneconomie, gebaseerd op
een kwalitatieve groei, een blijvende
waarborg kan bieden voor de bescher-
ming van ons leefmilieu. Mijnheer de
Minister, in dit verband blijf ik be-
treuren - en samen met mij ook talrij-
ke leden in deze Vlaamse Raad - dat

het leefmilieubeleid in Vlaanderen
zozeer versnipperd is dat op al deze

,vlakken geen ernstig en coherent be-
leid mogelijk is, zelfs niet met de bes-
te wil van de wereld.

Mijnheer de Minister, ik zou thans uw
aandacht willen vragen voor een aan-
tal concrete bezorgdheden, die ik
hierna formuleer.

Ten eerste, inzake het afvalbeleid.
Krachtens artikel 47 van het decreet
van 2 juli 1981 op de afvalstoffen is het
de Minister mogelijk milieuheffingen
in te stellen. Ik citeer uit het artikel :
,,$ 1. Aan een milieuheffing zijn on-
derworpen : a. diegenen die houder
zijn van een vergunning als bedoeld in
de artikelen 26,3  1,3X(40,41  en 44 ; b.
diegenen die door de Vlaamse Execu-
tieve aangewezen produkten vervaar-
digen, op de markt brengen of gebrui-
ken die bij hun vervaardiging afval-
stoffen doen ontstaan die dienen te
worden verwijderd of na hun gebruik
als afvalstoffen dienen te worden ver-
wijderd.”

Mijnheer de Minister, als ik goed in-
gelicht ben heeft u een ontwerp van
decreet ingediend bij de Vlaamse
Executieve, waarin voorzien wordt
dergelijke heffingen op te leggen aan
vergunninghouders.

Over de wil om deze heffingen ook op
te leggen aan de producenten, aan de
industrie - dus de grote vervuilers -
blijkt thans twijfel te bestaan. On-
danks het feit dat het voorstel van ont-
werp van decreet, dat OVAM had uit-
gewerkt ter zake, vrij duidelijk was.

Graag zou ik wensen dat in dit ver-
band alle twijfel zou worden wegge-
nomen. Wat is met andere woorden
het lot geworden van punt b, paragraaf
1 van artikel 47 van het decreet op de
afvalstoffen ?

Mijnheer de Minister, in dezelfde lijn
voorziet artikel 8 dat de Vlaamse Exe-
cutieve regelen kan stellen ten over-
staan van bepaalde door haar aange-
wezen produkten. ,,De Vlaamse Exe-
cutieve” - ik citeer opnieuw - ,,kan
regelen stellen ten aanzien van de
door haar aangewezen produkten die,
na het gebruik waarvoor zij bestemd
zijn, niet op een zodanige wijze ver-
wijderd kunnen worden dat zij on-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 12
8 februari 1984 Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellaties 408



 

0,5 

grenswaar- 

0,3 

 

stort- 

 

0,5 stank- 

luchtveront- 

ontzwavelingspro- 
gramma 

ont- 

S02-richtlijn 

valabel 

kingen 
S02-besluit 

S02-beperkingen 

S02-beper- 

 

S02-toename 	 inge- 

 

Ant- 

Vanvelthoven

schadelijk zijn voor de gezondheid
van de mens of voor het milieu”, enzo-
voort.

Mijnheer de Minister, ook hierover
werd nog geen uitvoeringsbesluit ge-
troffen. In dit verband is mijn vraag de
volgende : waarom wordt er ter zake
nog langer gedraald ?

In verband met het afvalbeleid zou ik
nog zeer kort enkele bedenkingen in
vraagvorm willen formuleren.

1. Vindt de Minister niet dat de stort-
vergunningen verbonden moeten zijn
aan de rechtspersoon zodat, met an-
dere woorden, bij verkoop van de ei-
gendom de vergunning niet automa-
tisch wordt overgedragen ?

2. Vindt de Minister niet dat ook de
exploitanten van storten een erken-
ning moeten verwerven zoals dit bij
tal van andere beroepen het geval is,
ik denk aan aannemers ?

3. Wij vernemen dat de Minister één
modelstort in Limburg en één in Ant-
werpen zal organiseren. Mijn vraag
is : hoe staat het met de andere provin-
cies ?

4. Bestaat er geen nood aan de organi-
satie van een afvalbeurs, en dit als een
OVAM-activiteit ?

Een dergelijke afvalbeurs bestaat er
wel bij de Belgische dienst voor het
bedrijfsleven en de landbouw. Mijn
vraag is : moet dergelijke beurs niet
worden overgeheveld naar het
Vlaamse Gewest ? Zijn er in dit ver-
band al contacten gelegd ?

Mijnheer de Minister, inzake de
luchtverontreiniging wens ik even-
eens terug te komen op een aantal vra-
gen die ik vorig jaar stelde en waarop
toen een onderzoek werd aangekon-
digd.

Mijn eerste vraag betreft de zure neer-
slag of de zwaveldioxide-emissie. In
het kader van de S02-richtlijn van de
Europese Gemeenschap kunnen
sommige bij koninklijk besluit opge-
richte beschermde zones beschouwd
worden als gebieden met een speciaal
regime in het bijzonder daar waar
S02-toename te verwachten is inge-
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volge stedelijke en industriële ontwik-
keling. Voor de luchtkwaliteit dienen
bijgevolg limietwaarden te worden
vastgesteld lager dan de grenswaar-
den gesteld door de Europese Com-
missie. Deze beschermde zones, zoals
nu omlijnd, dienen te worden aange-
past. Aangezien enerzijds - dat is het
tweede luik van mijn bemerking - de
wetgever ter zake het zwavelgehalte
van gasolie en lichte stookolie beperkt
heeft tot respectievelijk 0,3 procent en
0,5 procent en anderzijds kleine in-
dustriële verbrandingsinstallaties
brandstof met maximum 0,5 procent
mogen gebruiken, past het - en vorig
jaar heb ik dat al betoogd - om ook
het zwavelgehalte van de brandstof
voor verwarming van gebouwen even-
eens in die zin te beperken.

Na mijn uiteenzetting bij de begro-
ting voor 1983 werd mij geantwoord
dat u uw administratie opdracht had
gegeven om te onderzoeken :

- ten eerste, of het procent zwavel, nu
1 procent, dat toegelaten is voor de
verwarming van gebouwen, kon wor-
den verlaagd en op welke termijn.
Graag vernam ik de resultaten van dit
onderzoek dat door uw administratie
toen werd aangekondigd ;

- ten tweede, wat betreft het bestaan-
de koninklijk besluit over de omlij-
ning van de zones, zou eveneens wor-
den onderzocht in welke zin deze af-
bakening zou worden aangepast. Mag
ik ook in dit verband het resultaat van
het onderzoek kennen ?

In verband met het ontzwavelingspro-
gramma van residuele stookolie, dat
werd uitgesteld tot 1983 en dat naar ik
meen opnieuw is uitgesteld, zou ik
willen stellen dat het op zijn minst
zou moeten worden uitgevoerd zoals
oorspronkelijk werd voorzien. De ont-
zwaveling van dergelijke stookolie is
immers een valabel alternatief geble-
ken voor rookgasontzwaveling. Ge-
lijktijdig hiermee dienen SOz-beper-
kingen voorzien en in een tweede fase
van het SOz-besluit  te worden doorge-
voerd. Zoals ik reeds heb gezegd is dit
ontzwavelingsprogramma naar ver-
luidt terug uitgesteld en werden de
S02-beperkingen niet uitgevoerd.
Mijn vraag ligt voor de hand : om wel-
ke redenen niet ?

Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellaties

Mijnheer de Minister, het invoeren
van een smogalarmprocedure naar
analogie met de sinds 1972 van kracht
zijnde regeling in de Antwerpse regio
en de wederzijdse afspraken tussen de
provincies Antwerpen en Noord-Bra-
bant en Zeeland - Nederlands gebied
dateren van 1980. Deze regelingen en
overeenkomsten houden in dat inge-
val van ernstige luchtverontreiniging
veroorzaakt door een opeenhoping
van alle huishoudelijke, verkeers- en
industriële verontreinigingen inge-
volge ongunstige meteorologische
omstandigheden, de bedrijven stank-
verwekkende handelingen dienen te
vermijden en dienen over te schake-
len op zwavelarme brandstoffen. Op
een vraag daaromtrent werd mij vorig
jaar geantwoord dat wat betreft de in-
voering van een smogalarmprocedure
in andere Belgische gebieden de ad-
ministratie zou belast worden met het
onderzoek. Ook hier vraag ik wel-
ke de resultaten zijn van dit onder-
zoek.

Vorig jaar heb ik ook een vraag gesteld
in verband met het kiezen van één
wiskundig model voor de berekening
van de verspreiding van luchtveront-
reinigende stoffen in het kader van de
milieu-effectrapportering. Het kiezen
van een dergelijk model is naar ver-
luidt van uitzonderlijk belang voor
het objectief afwegen van de invloed
op het milieu van diverse industriële
emissies. De wetenschapslui weten
dat als keuze zich opdringt het model
dat wordt toegepast door het SCK te
Mol dat in Vlaanderen reeds sinds
1970 wordt toegepast. Voor de toepas-
sing over heel Vlaanderen van dit mo-
del is een gedetailleerde inventaris
nodig van de emissies afkomstig van
de industrie, de huisbrand en het ver-
keer. In dat verband zou de databank
van de Vlaamse Gemeenschap drin-
gend moeten worden vervolledigd.
Om dubbel gebruik te vermijden,
dient deze inventaris te verlopen via
de lokale milieudiensten, die uiter-
aard gratis een beroep moeten kun-
nen doen op de databank en wiskundi-
ge modellen voor het berekenen van
bepaalde bronnen van luchtverontrei-
niging.

Graag vernam ik welke de stand van
zaken is omdat het centrum voor
lucht- en waterverontreiniging te Ant-
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werpen wel informatie levert aan de
databank, maar zelf geen toegang
krijgt tot deze databank. Dat is niet
normaal. Ook wil ik graag weten in
hoeverre het SCK te Mol bij deze pro-
blematiek betrokken is.

Zo kom ik tot de politie van de als ge-
vaarlij ke, ongezonde en/of hinderlij-
ke ingedeelde inrichtingen. U ver-
meldt, mijnheer de Minister, in de
toelichting bij uw begroting van 2 fe-
bruari 1983, een ontwerp van besluit
tot wijziging van de reglementering
van de als hinderlijke ingedeelde in-
richtingen dat principieel zou zijn
goedgekeurd. Dit jaar zouden wij een
definitieve goedkeuring mogen ver-
wachten. U stelt ook dat door dit ont-
werp van besluit tegemoet zal worden
gekomen aan de richtlijnen van de
Raad van Europese Gemeenschappen
in verband met de risico’s van zware
ongevallen bij bepaalde industriële
activiteiten, wat men noemt de Seve-
so-richtlijnen van 24 juni 1982. Dit
zou voor u tevens gedeeltelijk de rege-
ling inhouden van de MER.

In dat verband heb ik enkele opmer-
kingen en enkele vragen. Indien ik
goed ben geïnformeerd, zou het twee-
de advies van de Raad van State in-
houden dat dergelijke materie beter
door middel van een decreet dan bij
een besluit van de Vlaamse Executie-
ve zou worden geregeld. Mijn vraag
ligt dan ook voor de hand : waarom
wordt deze materie bij besluit van de
Vlaamse Executieve geregeld, zonder
medewerking van de Vlaamse Raad ?
Immers, mijnheer de Minister, het
betreft hier belangrijke zaken zoals de
veiligheid,+ en de milieueffectrappor-
tering. Trouwens, er wordt aangekon-
digd dat een ontwerp van decreet zal
worden ingediend houdende koppe-
ling van de bouw- en exploitatiever-
gunningen. Deze materie wordt dus
weer wel geregeld door middel van
een decreet. Wij stellen vast dat ener-
zijds belangrijke materies geregeld
worden door een besluit en anderzijds
materies van dezelfde orde van be-
langrij  kheid geregeld worden bij mid-
del van een decreet. Waar is de logica
gebleven ?

Mijnheer de Minister, wat meer be-
paald de regeling van het veiligheids-
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risico van de MER betreft wordt mij
gesignaleerd dat u voornemens bent
deze materies te willen regelen bij
omzendbrieven aan de administratie.
Volgens mij dient deze hele materie
te worden geregeld door drie goed ge-
fundeerde decreten : namelijk een
MER-decreet, een VR-decreet en een
raamdecreet, dat het reglement op de
hinderlijke bedrijven herziet en re-
gelt. Mag ik in dit verband ook doen
opmerken dat er inzake MER einde-
lijk na een lange strijd van bijna vier
jaar onder de milieuministers van de
Europese Gemeenschap overeen-
stemming werd bereikt in verband
met deze gemeenschappelijke maat-
regel. Dit erg belangrijke dossier waar
heel de milieubeweging in Vlaande-
ren al jaren naar uitkijkt, verdient in-
derdaad dringend een behandeling in
de Vlaamse Raad.

Ten slotte vraag ik uw aandacht, mijn-
heer de Minister - zoals mijn voor-
ganger en ook diegenen die na mij op
deze tribune hierover wellicht nog
zullen spreken - voor de verontreini-
ging van ons putwater. Ik wil bij deze
gelegenheid mijn diepe bekommernis
uiten over de recente resultaten van
de onderzoeken in Noord-Limburg.
Het koninklijk besluit van 24 april
1965 stelt dat in voor voeding be-
stemd water de hoeveelheid cadmium
de 10 microgram per liter water niet
mag overschrijden, voor nitraat is de
norm 76 milligram. De EG-richtlijn
halveert deze normen en brengt ze
voor cadmium op 5 microgram en
voor nitraat op 50 microgram. Als
men de resultaten van het onderzoek
naar cadmium in de gemeente Lom-
mel vergelijkt met de zojuist geciteer-
de normen, dan zijn deze erg veront-
rustend, want er werden in Lommel
waarden gevonden van 75 en meer
dan 80 microgram. Gelijkaardige re-
sultaten werden vastgesteld voor zink
en voor nitraten. Zoals ik in mijn in-
leiding zei, mijnheer de Minister,
staan wij voor een sterke verontreini-
ging van ons leefmilieu. Noord-Lim-
burg ligt onder de schouwen van de
zinkfabrieken van Budel Vieille-Mon-
tagne en Overpelt. Wij zijn de eerste
en meest getroffen streek. Indien niet
vlug wordt ingegrepen, dan vrees ik
dat dergelijke verontreiniging eerder
vroeg dan laat zware repercussies zal
hebben voor de gezondheid van onze

bevolking. (Applaus bij de SP)

MOTIE VAN ORDE

Regeling van de werkzaamheden

De Voorzitter : De heer pamaekers
heeft het woord.

De heer J. Ramaekers (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik dank u dat
u mij het woord hebt gegeven.

Ik zou hier even protest willen aante-
kenen ten opzichte van de organisatie
van onze werkzaamheden. Ik ben
Voorzitter van de Commissie van on-
derwijs in de Kamer van Volksverte-
genwoordigers. Buiten de wil van de
Voorzitter van deze Commissie heeft
men vandaag die Commissie bijeen-
geroepen met aan de agenda de be-
spreking van niet minder dan de be-
groting van Nationale Opvoeding
voor 1984.

Ik stel vast, mijnheer de Voorzitter,
dat een aantal leden op dit ogenblik,
onder meer degene die spreekt, om
10.30 uur in de Commissie voor de
culturele aangelegenheden en peda-
gogische en didactische vorming
moeten zijn. Bovendien stel ik vast
dat het openbare vergadering is, dat
hier een Minister aanwezig is en dat
ten minste één lid van de Commissie
van onderwijs van de Kamer ook hier
aanwezig is.

Mijnheer de Voorzitter, dit ligt na-
tuurlijk niet aan u. Ik zou toch willen
vragen dat u, in naam van de leden
van de Vlaamse Raad, bij de Voorzit-
ter van de Kamer protest zou aanteke-
nen. (Applaus)

De Voorzitter : Dames en heren, aan
deze korte uiteenzetting van de heer
Ramaekers wens ik het volgende toe
te voegen. Teneinde de agenda van
onze vergadering te kunnen bepalen
hebben wij geregeld vergaderingen
gehad met de vijf Voorzitters van de
wetgevende assemblées.

Deze week is gereseveerd voor de
openbare vergadering van de Vlaamse
Raad. U heeft trouwens allen een ka-
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lender gekregen zodat u kan nagaan
hoe de afspraken werden gemaakt.

Er werd wél aan toegevoegd dat dit in
onderling akkoord met de vijfvoorzit-
ters en in bepaalde omstandigheden
van die kalender kan worden afgewe-
ken, maar voor de aangelegenheid die
u thans aanhaalt is er geen akkoord ge-
weest.

Derhalve zal ik contact opnemen met
de Voorzitter van de Kamer om tegen
deze handelwijze te protesteren.

De heer M. Olivier : Was er een af-
spraak voor de Commissie van open-
bare werken ?

De Voorzitter : Dat weet ik niet, is er
ook een vergadering van de Commis-
sie van openbare werken in de Ka-
mer ?

De heer M. Olivier : Ja, mijnheer de
Voorzitter.

De Voorzitter : Dan zal ik dat tegelij-
kertijd aan de Voorzitter van de Ka-
mer meedelen.

ONTWERP VAN DECREET houdende
aanpassing van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

ONTWERP VAN DECREET houdende
de middelenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)

ONTWERP VAN DECREET houdende
de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en
Bijlagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)

TOEGEVOEGDE INTERPELLA-
TIES (R.v.O. art. 67,9)
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Algemene bespreking (Voortzetting)

LEEFMILIEU EN WATERBELEID
(Voortzetting)

De Voorzitter : Aan de orde is de voort-
zetting van het begrotingsdebat over
de materies leefmilieu en waterbe-
leid.

De heer Capoen heeft het woord.

De heer M. Capoen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, de drie
uitgangspunten, namelijk preventie,
het voorzien in de nodige middelen en
de informatie en educatie waren bij de
aanvang van uw mandaat de krachtlij-
nen voor een Vlaams milieubeleid.
Zij blijven ook voor dit begrotingsjaar
van kracht. In gegeven omstandighe-
den is dit ons inziens de enige moge-
lijke politiek die kan worden gevolgd
door de Minister, teneinde bepaalde
resultaten te behalen. De niet in alle
opzichten optimale bevoegdheidstoe-
wijzing en steeds schaarser wordende
middelen dwingen tot selectief optre-
den.

Wij kunnen ons niet van de indruk
ontdoen dat, naarmate de economi-
sche crisis verderschrijdt en een uit-
breiding neemt, bij steeds meer men-
sen, waaronder ook beleidsverant-
woordelij ken, een groeiende weer-
stand is waar te nemen tegen alles wat
met het leefmilieubeleid te maken
heeft.

Naar het einde van de ,,golden sixties”
toe, kon men een diepgaande mentali-
teitswijziging vaststellen ten aanzien
van de welvaartsmaatschappij waar-
van de voordelen als vanzelfsprekend
werden aanvaard, maar terzelfdertijd
de nadelige gevolgen van de welva-
rende en moderne samenleving
steeds sterker in vraag werden ge-
steld. Vooral de jongeren gingen toen
de omvang en de gevolgen van de wel-
vaart als gevolg van de technologische
en economische ontwikkeling afwe-
gen tegen kwaliteit van de bestaans-
voorwaarden die eruit voortvloeien.

De mening dat wetenschap, techniek
en economie moeten worden aange-
wend om het menselijk welzijn te ver-
hogen, vond steeds meer ingang en de
bereidheid om daartoe de nodige mid-

Organisatie werkzaamheden
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delen op te brengen, ook voor een
doeltreffend leefmilieubeleid, werd
met de dag groter.
Vandaag is deze bereidheid niet meer
zo vanzelfsprekend, integendeel. Ve-
len opperen de mening dat een herop-
leving van de economische activitei-
ten in vele gevallen dreigt geremd te
worden door de bijkomende lasten en
beperkingen ingevolge het gevoerde
milieubeleid. In dit verband kan ik
aansluiten met datgene wat de heer
Bosmans zojuist heeft gezegd in ver-
band met het optreden van bepaalde
ambtenaren van OVAM. Mijnheer de
Minister, wij menen dat men in be-
paalde gevallen nog al te veel naar de
letter van de wet werkt en optreedt en
dat men eerder - en dat wil daarom
niet zeggen dat wij pleiten voor een af-
zwakking van het optreden van
OVAM in het algemeen - in bepaalde
omstandigheden rekening moet hou-
den met bepaalde bijzondere situa-
ties. In mijn vragenlijstje kom ik daar-
op nog terug.
Het zou zeer te betreuren zijn indien
deze negatieve tendensen ten aanzien
van het milieubeleid in het algemeen
krachtiger zouden worden. Daarom
dringen wij aan om in de toekomst
ruime aandacht te besteden aan het
luik informatie en educatie in uw be-
leid.
In dit verband vragen wij dat men de-
ze informatie en educatie zo nodig
zou heroriënteren om deze groeiende
bezwaren te ondervangen. Men moet
met alle middelen pogen duidelijk te
maken dat economie en ecologie niet
per se tegenstrijdig zijn.
Enerzijds moet worden beklemtoond
dat het milieubeleid en het milieube-
heer heel wat economische activitei-
ten tot onwikkeling kunnen brengen.
Denken wij maar aan de zogenaamde
saneringsindustrieën, die toch weten-
schappelijke middelen produceren
ten behoeve van de bescherming van
het leefmilieu : meettechniek, regel-
techniek, machinebouw, bouwkunde
die voor de zuiveringsinstallaties in
aanmerking komt, recyclagenijver-
heid en andere wetenschappelijke en
technische apparaten.
Anderzijds moet het voor iedereen
duidelijk zijn dat een gezond leefmi-
lieu zoals onder meer zuivere lucht,
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goed en voldoende water, een zuivere
bodem, geringe geluidshinder en an-
dere gunstige milieufactoren bevor-
derlijk zijn voor de meest economi-
sche bedrijvigheden en menselijke ac-
tiviteiten.

Onrechtstreeks zal het streven naar
een beter leefmilieu door onder meer
minder te vervuilen, aanleiding geven
tot het beter beheersen van de pro-
duktieprocessen en een rationele pro-
duktiewijze en aldus onze bedrijven
aanzetten tot innovatie en produkt-
vernieuwing. Vandaar het belang dat
wij hechten aan informatie en educa-
tie in verband met het leefmilieube-
leid.

Wij zijn eveneens voorstanders van
een preventief beleid. Het is immers
altijd beter te voorkomen dan te gene-
zen. Deze houding is en mag niet en-
kel en alleen ingegeven worden van-
uit budgettaire overwegingen. Er
werd eigenlijk tot op heden reeds al te
veel onherstelbare milieuschade aan-
gericht, zodat het niet overbodig is
volle prioriteit te geven aan de be-
scherming van de nog resterende en
vaak onvervangbare natuurgoederen.

Maar om een samenhangend leefmi-
lieubeleid te voeren is er meer nodig
dan preventie, informatie en educatie.
Zonder voldoende middelen en/of
met beperkte bevoegdheden kan er
geen sprake zijn van een zogenaamd
geïntegreerd milieubeleid. Zowel wat
de middelen als wat de bevoegdheden
betreft menen wij dat deze te beperkt
zijn en bovendien op de koop toe nog
versnipperd.

Nemen wij bijvoorbeeld de sector wa-
terbevoorrading. Iedereen is het er-
over eens dat wij onze afhankelijkheid
ten aanzien van Wallonië inzake
drinkwatervoorziening tot een abso-
luut minimum moeten beperken, al-
leen al om niet het slachtoffer te wor-
den van Waalse chantage op dat vlak.
In haar streven naar een grotere auto-
nomie inzake waterbevoorrading
wordt de Vlaamse Executieve echter
geremd, omdat onder meer de daartoe
noodzakelijke grote waterbouwkundi-
ge werken tot de nationale bevoegd-
heid behoren. Wanneer dan even-
tueel een consensus in deze aangele-
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genheid wordt bereikt op nationaal ni-
veau, dan blijft de Vlaamse Executie-
ve nog altijd afhankelijk van de cen-
trale regering omdat deze laatste de
nodige kredieten op haar begroting
moet inschrijven en dat is niet altijd
een gemakkelijke zaak, niet alleen
vanwege de budgettaire moeilijkhe-
den, maar ook vanwege de politieke
gevolgen die uit deze consensus ge-
vloeid zijn.

De bevoegdheden inzake leefmilieu
zijn over een ongelooflijk aantal de-
partementen verdeeld of beter gezegd
versnipperd. Eerst heeft men de alge-
mene regel dat voor de meeste mate-
ries het vooral de uitvoerings- en con-
trolezaken zijn die naar de Gewesten
werden overgeheveld en dat de basis-
wetgeving en het bepalen van de nor-
men een nationale bevoegdheid is ge-
bleven. In dit verband is het wel be-
langrijk bijlage twee van de begroting
1981-1982 van het Ministerie van
volksgezondheid en leefmilieu na te
lezen. Daarin staat dat een eerste be-
langrij  ke onderverdeling onmiddel-
lijk een belangrijk gevolg heeft voor
de verdeling van de middelen, diens-
ten en infrastructuren. In verband
met de splitsing van de controle en
uitvoeringstaken enerzijds en de stu-
dies en het bepalen van de normen an-
derzijds kunnen wij lezen dat het dan
ook zonder meer duidelijk is dat de
hieraan verbonden programmatie,
studie en conceptiewerk, de nodige
infrastructuur en kaderbezetting na-
tionaal voorhanden moet blijven, als-
mede voor het behandelen van de
dossiers van de zogeheten bicommu-
nautaire instellingen. Verder kunnen
we in dit document lezen dat ingevol-
ge de staatshervorming van augustus
1980 waarbij verschillende bevoegd-
heden naar de Gewesten werden
overgeheveld er toch heel wat belang-
rijke bevoegdheden nationaal bleven,
zo onder meer inzake het vastleggen
van de wettelijke algemene en secto-
riële beschermingsnormen voor
lucht, geluid, water, bodem en afval,
de controle en het toezicht op de kwa-
liteit van het zeewater, de leefmilieu-
aspecten van de kernbrandstofcyclus
met onder andere de nieuw opgerich-
te Dienst bescherming van de bevol-
king tegen ioniserende stralingen, de
grote bouwkundige werken van natio-
naal belang met onder meer de pro-
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duktie van drinkwater en de steeds
maar toenemende internationale leef-
milieu-aspecten in verband met de
Europese wetgeving ter zake.

Naast de diensten die ter beschikking
staan van de Minister op nationaal
vlak is er voor het departement leef-
milieu een belangrijke groep van
diensten die zich bezighouden met
belangrijke vraagstukken zoals ver-
ontreiniging van water bestemd voor
menselijk gebruik, de verontreiniging
van het oppervlaktewater, de schei-
kundige en fysische luchtverontreini-
ging. Verder omvat het departement
leefmilieu drie secties : de sectie wa-
ter die controles uitoefent op de be-
scherming van het water tegen veront-
reiniging, een sectie lucht en atmos-
feer en een sectie radio-activiteit en
ioniserende stralingen. Niet alleen
het nationaal departement voor volks-
gezondheid en leefmilieu heeft heel
wat taken in verband met leefmilieu,
maar ook het Ministerie van openbare
werken houdt zich met het leefmilieu
bezig, voornamelijk in de Dienst van
het groenplan. In het Ministerie van
landbouw is er het Bestuur van waters
en bossen en in het Ministerie van
verkeerswezen zijn er de verschillen-
de besturen, diensten en instellingen
die een economische en/of sociale op-
dracht vervullen maar die tegelijker-
tijd een belangrijke taak hebben met
betrekking tot het leefmilieu. Ook in
het Ministerie van tewerkstelling en
arbeid houdt men zich met het leefmi-
lieu bezig en dit in het Bestuur voor
arbeidsveiligheid en in het Bestuur
voor de arbeidshygiëne en -genees-
kunde. Beide besturen spelen een be-
langrijke rol in het leefmilieubeleid
onder meer met betrekking tot de hin-
derlij ke, gevaarlijke en ongezonde in-
richtingen (ARAB) en inzake giftig af-
val. In verband met giftig afval merk ik
op dat een programma in het kader
van de leefmilieucampagne van de
Vlaamse Executieve diende te wor-
den stopgezet wegens de onverenig-
baarheid met de nationale wetgeving
ter zake. Dit programma had tot doel
restanten van ziekte- en onkruidbe-
strijdingsmiddelen op te halen.

Ook het Ministerie van economische
zaken houdt zich met het leefmilieu
bezig. Het Bestuur van het mijnwezen
is bij voorbeeld bevoegd voor mijnen,
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CVP- Volksvertegenwoordiger C. Mar-
chand, verslaggever over de begrotings-
materie leefmilieu en waterbeleid

graverij en, groeven en aanhorighe-
den, voor gevaarlijke, ongezonde of
hinderlijke inrichtingen in het kader
van ARAB, voor het beheer van het
grondwater, voor controle op het ver-
voer van gasachtige en andere pro-
dukten door middel van leidingen,
voor het opsporen en exploiteren van
ondergrondse bergruimten voor het
opslaan van gas enzovoort.

Hierbij moet men dan nog bedenken
dat al deze besturen beschikken over
uitgebreide diensten en wetenschap-
pelijke instellingen en daartoe uiter-
aard kunnen beschikken over aan-
zienlijke kredieten. Deze versnippe-
ring van de taken, die in vele gevallen
een overlapping of zelfs een dubbel
gebruik is, brengt uiteraard een grote
versnippering van de middelen mee.
Erger nog is dat ze verlammend werkt
op een efficiënt beleid inzake leefmi-
lieu. België is trouwens de kampioen
in het niet-naleven van de EG-richtlij-
nen inzake het leefmilieu.

Alsof de versnippering nog niet groot
genoeg was op nationaal vlak, heeft
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men het ook mogelijk gevonden bin-
nen de Vlaamse Executieve het pak-
ketje resterende bevoegdheden nog
maar eens op te delen : leefmilieu en
waterbeleid onder de bevoegdheid
van Minister Lenssens en ruimtelijke
ordening, landinrichting en natuurbe-
houd onder Minister Akkermans.

Wij hebben deze lange opsomming
gemaakt om aan te tonen dat de om-
standigheden en de voorwaarden om
tot een samenhangend en geïnte-
greerd milieubeleid gekomen, verre
van ideaal zijn. Integendeel, deze on-
gelooflij ke versnippering van be-
voegdheden en middelen belet in fei-
te een dynamisch milieubeleid. Dit
alles is het gevolg van de gebrekkige
staatshervorming van 1980. Binnen
dit raam, waarin men thans noodge-
dwongen moet werken, moet men
proberen er het beste van te maken.
Dit is geen kritiek op het huidige be-
leid en daarom herhalen wij wat we in
het begin van deze uiteenzetting heb-
ben gezegd : de thans gevoerde poli-
tiek is in de gegeven omstandigheden
de enig mogelijke politiek om zekere
resultaten te behalen.

De bestaande versnippering van be-
voegdheden en de mogelijke tegen-
strijdigheden, die daaraan het gevolg
kunnen zijn, zouden grotendeels kun-
nen worden ondervangen door een
milieueffectrapportering. Vandaar
dat wij nogmaals aandringen om hier-
van spoedig werk te maken en om
zonder verwijl in dit verband tot de-
cretaal werk over te gaan, zoals ook
collega Vanvelthoven heeft gevraagd.
Slechts dan zullen wij op een meer ge-
coördineerde manier kunnen optre-
den wat een efficiënt milieubeleid zal
ten goede komen. Na deze algemene
beschouwing wil ik graag enkele spe-
cifieke problemen voorbrengen en
enkele vragen stellen.

In de eerste plaats is er het DAC-pro-
ject leefmilieu, dat dank zij uw initia-
tief tot stand is gekomen. Er zijn nu
1.500 mensen aangeworven. Dat is
een belangrijke inspanning vanwege
de Gemeenschap, maar nu rijst bij
ons de vraag of deze inspanning overal
rendabel zal zijn. Zo hebben wij nog
verleden week in een belangrijke stad,
waar 8 mensen via dit project zullen
worden aangeworven, vastgesteld dat
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deze personen zullen worden tewerk-
gesteld in de plantsoenen. Als zij wor-
den ingezet ten voordele van het bud-
get van de gemeente wordt het DAC-
project eigenlijk misbruikt.

Wij zijn ervan overtuigd dat dit zeker
uw bedoeling niet is geweest en dat u
integendeel met deze belangrijke in-
spanning, het hebt mogelijk gemaakt
om iets aan ons leefmilieu te doen.
Uw bevoegdheid daar is zeer beperkt,
want gezien de gemeentelijke autono-
mie kan u daar niet rechtstreeks optre-
den. Bovendien is het zo dat de pro-
ject-inspecteur, dus de inspecteur die
deze projecten moet volgen, iemand
is van het Ministerie van arbeid en te-
werkstelling. Wij vragen u dan ook de
mogelijkheid te onderzoeken om op
een of andere manier deze projecten
te volgen, al ware het maar door een
soort evaluatiesysteem uit te bouwen
waarbij men dan via de project-in-
specteur of rechtstreeks via de ge-
meente een stand van zaken kan vra-
gen in verband met het DAC-project
leefmilieu.

Een ander probleem is dat van de zure
regen. Ik zal er zeer kort over zijn ver-
mits de heer Vanvelthoven er reeds
uitgebreid is op ingegaan. Ik kan zijn
vragen en zijn stelling ter zake volle-
dig onderschrijven. Mijn vraag is dan
ook : welke concrete acties kunnen
wij verwachten vanwege de Vlaamse
Executieve en van de Minister, of met
andere woorden, welke zijn uw be-
voegdheden om op te treden in dit do-
mein ?

Een ander probleem is dit van de zo-
genaamde allesbranders. Bij het uit-
breken van de energiecrisis en daar-
opvolgend dan de economische crisis,
zijn heel wat mensen ingevolge de
stijging van de energieprijzen en de
steeds moeilijker wordende situatie
van het gezinsbudget, beginnen uit-
kijken naar systemen om verwarming
te hebben en hun brandstof zo goed-
koop mogelijk te verkrijgen. Op zich-
zelf is dit verschijnsel te waarderen,
want het kan besparingen teweeg-
brengen aangezien men zuiniger en
rationeler gaat leven. Langs de andere
kant stellen wij echter vast dat er heel
wat gevaarlijke bijkomende effecten
aanwezig zijn.

Eerst en vooral is er het nogal onge-
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nuanceerde kappen en opruimen in
onze bossen. Wij vrezen dat deze
houtrage  veel kwaad zal doen, en al
gedaan heeft, aan ons mager bosbe-
stand.
Daarnaast stellen wij ook vast dat veel
personen niet kieskeurig zijn bij de
keuze van de brandstof en dat men
van alles en nog wat probeert te ver-
branden, met heel wat schadelijke ge-
volgen voor de lucht, want hierdoor
worden veel schadelijke stoffen de
lucht ingejaagd. Mijnheer de Minis-
ter, welke bevoegdheden hebt u om in
dit domein op te treden ? Wat kan
eraan worden gedaan ? Eventueel
hebt u er reeds iets voor gedaan, maar
welke plannen hebt u voor de toe-
komst om aan dit probleem paal en
perk te stellen en om er als het ware
een’gunstige wending aan te geven ?
In de streek van Kortrijk stellen wij
vast dat er een grote opbloei is van de
activiteiten in de vlasnijverheid. Bij
deze heropleving van de activiteiten
in de vlassector rijzen er problemen.
Eerst is er een probleem van ruimte-
lijke ordening. Deze nijverheid is his-
torisch gegroeid in gebieden die wij in
de gewestplannen hebben vastgelegd
als landbouwgebieden. Om daar op-
nieuw een activiteit te mogen uitoefe-
nen moet men een vergunning krij-
gen. Ook uw departement heeft daar-
mee te maken, onder meer bij het toe-
kennen van vergunningen voor het lo-
zen van rootwater. Het blijkt dat
OVAM ook daar nogal ongenuan-
ceerd optreedt en de mensen bijna
naar het leven staat omdat ze het bijna
onmogelijk maakt de vlasnijverheid
opnieuw te laten opbloeien, juist om-
wille van problemen in verband met
het leefmilieu.
Dit sluit aan bij mijn opmerking in het
begin van mijn uiteenzetting, name-
lijk dat heel wat mensen het milieube-
leid als remmend ervaren.
Mijnheer de Minister, ik hoop dat u
zich met spoed zult vergewissen van
het daar gerezen probleem en met uw
administratie zult zoeken naar een op-
lossing, aanvaardbaar zowel voor de
mensen van de vlasnijverheid als voor
het leefmilieu.
Verder had ik nog een vraag over de
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waterverdragen met Nederland.
Hoe staat het daarmee ? Welke in-
vloed heeft de Vlaamse Executieve,
wordt zij betrokken bij de besprekin-
gen ? Welke vooruitzichten zijn er ter
zake ?
Er is ook het oude probleem van de
fluorlozingen in de Maas. Is men daar
nog mee bezig ? Wordt er nog aan ge-
werkt ? Is er overleg mogelijk met de
Waalse Executieve ?
Het kernpark van Chooz, met belang-
rijke invloed op het Maaswater, blijft
ook een probleem.
Nog een laatste, zij het eerder techni-
sche vraag. Via de Voorzitter kregen
wij een brief van het Rekenhof waarin
wordt gezegd dat het de Gemeen-
schapsminister uitdrukkelijk verbo-
den was saldi van afrekeningen ter be-
schikking van de gesubsidieerde be-
sturen te stellen alvorens het Hof zijn
akkoord met de afrekeningen bete-
kend heeft. Nu blijkt dat de Minister
en de Vlaamse Executieve eigen-
machtig zijn opgetreden. Het Reken-
hof is van oordeel dat de verschillende
raadsbeslissingen van de Vlaamse
Executieve, genummerd VE-Vl1 tot
15 geenszins kunnen doorgaan als een
goedkeuring achteraf van de gestelde
handelingen, daar ze op slechts vijf
bepaalde uitgavencategorieën betrek-
king hebben.
Mijnheer de Minister, ik verwacht
daar niet onmiddellijk een antwoord
op maar ik zou wel graag vernemen
wat hier aan de hand is en welke mis-
stap uw administratie heeft begaan
met medeweten van de Vlaamse Exe-
cutieve.
Zo kom ik tot mijn besluit. Ons land
beschikt over een zeer uitgebreid ar-
senaal van milieuwetten en reglemen-
teringen om de milieuhinder in al zijn
vormen aan te pakken en te beteuge-
len. Wij denken hier onder meer aan
de oppervlaktewater- en grondwater-
verontreiniging, de luchtverontreini-
ging, de lawaaihinder, de giftige afval
en de ioniserende stralingen. Daar-
naast beschikken wij ook over heel
wat wetten op het vlak van ruimtelijke
ordening en stedebouw, natuurbe-
houd, monumenten en landschappen,
stads- en dorpsgezichten.
De Vlaamse Executieve wil dit wette-
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lijk instrumentarium verder uitbou-
wen om het milieubeleid in Vlaande-
ren efficiënter en rationeler te maken.
Aldus werden reeds enkele belangrij-
ke decreten uitgevaardigd onder meer
inzake het beheer van afvalstoffen, de
bescherming van het grondwater en
de oprichting van de Vlaamse Maat-
schappij voor Watervoorziening. Heel
wat decreten zijn in voorbereiding
waaronder het belangrijk decreet in-
zake milieuheffingen.

Dit alles heeft reeds geleid tot opmer-
kelijke resultaten op het domein van
het afvalstoffenbeheer en gaande weg
worden ook de waterzuivering en wa-
terwinning op afdoende wijze gere-
geld. De Volksunie zal de Vlaamse
Executieve en de betrokken Minister
verder steunen in hun acties en be-
leidsbeslissingen om te komen tot een
meer samenhangend en dynamisch
beleid inzake leefmilieu. Vooral de
beleidsoptie om bij voorkeur de be-
schikbare middelen aan te wenden
teneinde bestaande of in opbouw zijn-
de infrastructuur - wij denken hier
vooral aan waterzuiveringsinstallaties
en verbrandingsovens - zo vlug mo-
gelijk rendabel te maken, krijgt onze
volledige goedkeuring. Verder wen-
sen wij dat bij het opzetten van nieu-
we projecten de voorkeur zou worden
gegeven aan kleinschalige infrastruc-
tuur en dat steeds meer aandacht zou
gaan naar recuperatie, recyclage en
biologische systemen.

Mijnheer de Minister, wij zullen uw
beleid nauwkeurig volgen en waar
mogelijk ook onze medewerking ver-
lenen. (Applaus bij de VU)

De Voorzitter : Mevrouw De Loore-
Raeymaekers heeft het woord.

Mevrouw J. De Loore-Raeymaekers
(op de tribune) : Mijnheer de Voorzit-
ter, mijnheer de Minister, geachte col-
lega’s, ik heb niet de eer te behoren tot
de Commissie die de problemen be-
studeert waarvoor u bevoegd is, mijn-
heer de Minister. U kent echter mijn
bezorgdheid voor deze materie en ik
mag deze gelegenheid dan ook niet la-
ten voorbijgaan zonder uw aandacht
te vestigen op enkele belangrijke pun-
ten.

Ik heb er gisteren reeds op gewezen
bij de bespreking van de begroting
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van ruimtelijke ordening, en collega
Capoen heeft het zopas ook gezegd,
dat wij aandacht moeten hebben voor
de totaal in de war geraakte schikking
van bevoegdheden binnen de Vlaam-
se Executieve, en dat wij er moeten
naar streven bij een volgende Execu-
tieve die bevoegdheden anders te ver-
delen. In artikel 6 van de bijzondere
wet van 8 augustus 1980 op de Staats-
hervorming dat handelt over de
plaatsgebonden materies, komt in Ro-
meinse cijfers, een rubricering voor
die enkel indicatieve betekenis heeft.
Het is dus mogelijk bij een volgende
Executieve de bevoegdheden op een
andere manier te groeperen.

Zoals de heer Capoen zopas heeft ge-
zegd, is het een groot vraagteken of er
een ernstig milieubeleid kan gevoerd
worden wanneer essentiële zaken in
verband met leefmilieu toebedeeld
zijn aan een Minister die belangen
volledig tegenstrijdig aan deze van
leefmilieu en natuurbehoud behar-
tigt.

U is beslist ook op de hoogte van de
opiniepeiling die in 1982 gelijktijdig
in tien EG-landen door het directo-
raat-generaal ,,Milieuzaken en Consu-
mentenbelangen” van de EG-Com-
missie is uitgevoerd. De vragen voor
deze opiniepeiling waren zó gesteld
dat de antwoorden pertinent moesten
duidelijk maken waar de keuze van de
ondervraagden lag, met name de keu-
ze tussen, enerzijds, het geven van
voorrang aan leefmilieu of, ander-
zijds, aan de economische groei. Als
resultaat van deze opiniepeiling is ge-
bleken dat de Europeanen prioriteit
geven aan de bescherming van het
leefmilieu. Zij maken zich inderdaad
grote zorgen over de toekomst en over
de dreiging die op hen weegt, dit zo-
wel op lokaal als op breder wereld-
vlak. Wanneer wij deze opiniepeiling
nader doorlichten, toegespitst op Bel-
gië, mogen wij zeggen dat de door on-
ze landgenoten gegeven antwoorden,
waar zij voor de keuze waren gesteld
tussen leefmilieu aan de ene kant en
prijzenpeil en economische groei aan
de andere kant, erop neerkwamen dat
meer dan 50 procent voorrang gaf aan
leefmilieu. Ik meen dat deze cijfers
voor de Minister van leefmilieu dui-

delij ke taal spreken.

Wanneer wij daartegenover stellen
het tekort aan bevoegdheden - van de
Minister van leefmilieu - om zijn be-
leid uitdrukkelijk en zo breed moge-
lijk op het leefmilieu toe te spitsen,
dan projecteer ik dit gemis op de fou-
tieve bevoegdheidsopdeling in de bij-
zondere wet van 8 augustus 1980 om-
dat daarop de bevoegdheidstoebede-
ling aan de respectieve ministers is ge-
stoeld. Het herschikken vereist niet
een tweederde meerderheid in het na-
tionale parlement. Het is alléén een
herschikking ; want de opdeling van
bevoegdheden onder die Romeinse
cijfers - u kent zeer goed artikel 6,s 1
is louter indicatief, zoals mij gisteren
bij het kabinet van de Minister van in-
stitutionele hervormingen nog beves-
tigd werd.

Na de heer Vanvelthoven en ook de
heer Capoen wil ik ook uw bijzondere
aandacht vestigen op de problematiek
van de zure regen. Ik zal daarover zeer
bondig handelen. Zure regen is waar-
schijnlijk reeds meer dan 40 jaar de
stille oorzaak van wat in Duitsland
,,Waldsterben”  genoemd wordt en wat
in Zweden en Noorwegen sedert een
tiental jaren heeft geleid tot doorge-
dreven onderzoek naar het afsterven
van hun grote meren. De alarmbel,
die daarover reeds enkele jaren gele-
den in het Europees Parlement geluid
werd, is vèr doorgeklonken, in àl de
aangesloten EG-landen. Wij mogen
veronderstellen - hoewel ik niet weet
of er bij ons in dat verband enig onder-
zoek is geweest - dat ook hier zeer
grote schade wordt veroorzaakt. Wan-
neer wij rekening houden met de be-
vindingen in Duitsland, met name in
het Zwarte Woud en de belendende
grote woudbestanden, zal de invloed
van de ,,zure regen”, beslist onze Ar-
dennen en het Oostelijk gedeelte van
ons land raken, en daarna - misschien
reeds nu - ook Limburg en onze an-
dere contreien.

In Duitsland is 34 procent van het ge-
hele bosbestand aangetast. Vooral de
naaldbomen zijn daaraan zeer gevoe-
lig. Van het bestaande naaldbomen-
bestand is meer dan 76 procent in
nood. Het in 1983 in Duitsland ter za-
ke voorziene budget - ik haal de gege-
vens uit het Amerikaanse blad ,,Time”

- bedroeg 1,6 miljoen dollar. Maar
voor 1984 werd die begroting opge-
trokken tot 2,8 miljoen dollar.

In Nederland, is men eveneens zeer
gevoelig geworden voor deze materie,
Minister Brackx van Landbouw en
Visserij en Minister Windsenius van
Volkshuisvesting, ruimtelijke orde-
ning en milieubeheer hebben op 18
januari jongstleden aan de Tweede
Kamer een notitie overgemaakt waar-
in zij - in verband met deze proble-
matiek berekenen hoe voor de huidi-
ge schade, inclusief de kosten van de
bestrijding van de door de zure regen
aan de bossen veroorzaakte schade,
150 tot 500 miljoen gulden per jaar zal
moeten worden uitgetrokken.

Mijnheer de Minister, ik verwijs u ter
zake naar de documenten die ik zo-
juist heb geciteerd, alsmede naar het
verslag van december 1983 van het
Europese Parlement van de Commis-
sie voor Milieubeheer, Volksgezond-
heid en Consumentenbescherming
over de bestrijding van de zure regen.

Deze documenten zijn u zeer waar-
schijnlijk bekend. Ik wens hieraan een
pertinente vraag te verbinden. Wat
voorziet u, mijnheer de Minister, om
deze ernstige problematiek in de
kortst mogelijke tijd te bestrijden ?

Ik kan niet nalaten twee laconieke op-
merkingen uit het Europese docu-
ment te citeren. Als eerste : ,,... een
oplossing is alleen op lange termijn
mogelijk”. Zoals u weet is dat strijdig
met de urgentie van het probleem. En
de volgende : lange termijndoelen
zullen niet ineens bereikt kunnen
worden : een stapsgewijze aanpak via
aparte richtlijnen of verordeningen,
neergelegd in realistische maatrege-
len van een bepaalde tijdsduur en een
beperkte doelstelling verdienen daar-
om aanbeveling.”

Mijn pertinente vraag, mijnheer de
Minister : welke maatregelen voorziet
u ter bestrijding in de kortst mogelijke
tijd van deze ernstige problematiek ?

De Voorzitter : De heer Matthys heeft
het woord.

De heer P. Matthys (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, ik wens
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mijn uiteenzetting aan te vangen met
u te feliciteren omwille van uw bro-
chure met de prachtige kaft, getiteld
,,Richtnota - de drinkwatervoorzie-
ning in Vlaanderen vandaag en mor-
gen”, wiens bestaan ik, zoals alle le-
den van deze vergadering, mocht ver-
nemen via de TV.

Het lijkt me vanzelfsprekend dat de
inhoud van deze nota in de bevoegde
Commissie van de Vlaamse Raad en
in plenaire vergaderingen zal worden
besproken en vastgelegd, gelet op het
grote belang van de drinkwatervoor-
ziening voor het Vlaamse Gewest en
de fundamentele opties die dienaan-
gaande moeten worden genomen.

Het lijkt mij gewenst dat ook dan de
TV zal worden uitgenodigd om de be-
slissing van de Vlaamse Raad te ver-
spreiden.

Minister J. Lenssens : Mijnheer Mat-
thys, ik heb er steeds zorg voor gedra-
gen dat de leden van de Commissie
voor leefmilieu de documenten voor-
af toegestuurd krijgen wanneer ik een
persgesprek heb. Ik verzeker u for-
meel dat dit ook nu gebeurd is. Waar-
schijnlijk is uw postman te laat ge-
weest, Ik sta er op dit te zeggen. Ik
ben immers reeds lang genoeg parle-
mentslid om te weten hoe gevoelig
men voor zulke zaken is. Ik wil echter
niet dat men mij ervan beschuldigt te
weinig aandacht te hebben voor de le-
den van deze vergadering. Ik ben
evenwel de mening toegedaan dat
mijn richtnota inderdaad grondig
moet worden besproken in onze Com-
missie.

- Mevrouw G. Devos,  Eerste Onder-
voorzitter, treedt als Voorzitter op.

De heer P. Matthys : U beweert dat in-
zake waterzuivering het Algemeen
Waterzuiveringsprogramma in 1984
centraal staat.

Ik stel echter vast dat dit document
niet beschikbaar is. Nochtans komt u
nu reeds voor de derde keer deze ver-
gadering voorhouden dat uw beleid
een planmatig beleid is.

Deze vergadering is dus niet in staat
om uit te maken of de volgende essen-
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tiële onderdelen na diepgaande studie
vastgesteld werden in uw Algemeen
Waterzuiveringsprogramma.

Ten eerste, de functies en de eventue-
le ecologische doelstellingen verbon-
den aan bepaalde oppervlaktewate-
ren ; ,
ten tweede, de kwaliteitsdoelstellin-
gen waarop het beleid is gericht, met
bepaling van de termijn waarbinnen
deze moeten worden bereikt ;

ten derde, de prioriteiten met betrek-
king tot het tegengaan van waterver-
ontreiniging ;

ten vierde, de algemene aard en om-
vang van de noodzakelijke zuiverings-
technische maatregelen voor diege-
nen die in de oppervlaktewateren di-
rect of indirect afvalwater lozen, als-
mede van eventuele andere maatrege-
len van de beheerders van deze water-
lopen ;
ten vijfde, een raming van de kosten
van de genoemde maatregelen gedu-
rende de planperiode ;

ten slotte, een raming van het verloop
van de financiering van de investe-
rings- en exploitatielasten.

Wat uw AWP ook moge inhouden,
toch wens ik hier even in te gaan op
,,de realisatie” ervan. Terecht zegt u
dat de preventie prioritair is voor de
realisatie.

Het is echter welbekend dat het over-
grote deel van de bedrijven in het
Vlaamse Gewest zich weinig of geen
inspanningen getroost hebben om
hun lozingen van afvalwater te ver-
minderen, door interne saneringen,
voorzuivering of algehele zuivering.
Deze situatie is normaal aangezien
een onderneming geen liefdadig-
heidsinstelling is en dus slechts maat-
regelen neemt om het milieu te vrij-
waren als dat financieel de moeite
waard is. Hiertoe worden de kosten
van bij komende saneringsinspannin-
gen afgewogen tegen de boetes die zij
eventueel bij overtreding van de mi-
lieunormen moet betalen. Zijn de
sancties klein en/of is de controle on-
doeltreffend, dan moet men ook niet
verwonderd zijn dat de saneringsin-
spanningen niet van de grond komen.
Wat is nu de realiteit : een lage straf-
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maat en weinig controle. Bij overtre-
ding van de normen van waterveront-
reiniging is in theoretische boetes
voorzien van 26 frank x 60 tot 5.000
frank x 60 en van 8 dagen tot 6 maan-
den gevangenisstraf. De rechter kan
deze theoretische straffen evenwel
verminderen met 1 jaar uitstel. Wat
nu het controleapparaat betreft, dit is
alleen voor het ambtsgebied van de
Waterzuiveringsmaatschappij van het
Kustbekken voldoende uitgerust. De
pas opgerichte Vlaamse Waterzuive-
ringsmaatschappij zal zeker de eerste
jaren wegens gebrek aan middelen de-
ze taak niet volledig kunnen vervul-
len. Bovendien dient er op te worden
gewezen dat in het Waalse en Brussel-
se Gewest er geen sprake is om enig
doeltreffend controle-apparaat op te
richten.

Daarenboven is de hele controle- en
sanctieregeling zo opgevat dat - ik ci-
teer Karel Poma uit zijn boek
Jnoeien met ons Leefmilieu 1972” -
,,de rechten van de verdachte de voor-
rang hebben gekregen op de doeltref-
fendheid”. De controlerende instan-
ties kunnen zelf geen straffen opleg-
gen, maar moeten zich daarvoor tot de
burgerlijke rechtbank wenden, aange-
zien deze zich in België met milieude-
lieten bezig houden. De juridische
procedure vergt bovendien jaren. Ve-
le rechters zijn geneigd voorzichtige
en voorlopige straffen uit te spreken.
Zou het dan ook niet gewenst zijn spe-
cifieke rechters met milieuproblemen
te gelasten ? Kunnen de controleren-
de instanties niet ambtshalve boetes
innen, zoals de belastingsadministra-
tie ? Bij betwisting kan de overtreder
dan zelf de zaak inleiden bij de recht-
bank.

Meer nog dan administratieve voor-
schriften, zoals de normen voor water-
verontreiniging dient een efficiënt an-
ti-vervuilingsbeleid te steunen op mi-
lieuheffingen.

In Nederland betalen de industriële
vervuilers die in de nationale wateren
lozen al sinds 1972 een rijksheffing
die in 1982 25,50  gulden per veront-
reinigingseenheid bedroeg voor zoet-
waters en 19,50 gulden voor zoutwa-
ter. Tegen 1985 wordt een heffmgsta-
rief verwacht van respectievelijk 49
gulden en 43 gulden. Bedrijven die in
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regionale wateren lozen, betaalden in
1972 tussen de 11,75 en de 35 gulden,
afhankelijk van het waterschap, in
1982 tussen de 33 en de 67 gulden en
tegen 1985 verwacht men heffingen
tussen 30 en 95 gulden.

heeft zij er geen belang bij de zuive-
ring te verbeteren. Reageert de over-
heid bovendien op de ontdekking van
de kostenbesparende technologie
door de normen te verstrakken, dan is
ze eraan voor haar moeite.

In Frankrijk wordt reeds sinds 1969
een heffing voor de lozing betaald, be-
stemd voor de financiering van de
werkingskosten van de ,,Agences de
Bassin”. In 1973 bedroeg de gemid-
delde heffïngsvoet van de 6 regionale
maatschappijen slechts 1,50 Franse
frank per verontreinigingseenheid. In
1982 schommelde het basistarief tus-
sen de 10 Franse frank en de 16 Franse
frank.

Wat de middelen betreft, met name
de administratieve aspecten, hebt u
tijdens de bespreking van de toelich-
ting van uw begroting 1983 verklaard
dat een fusie van de twee waterzuive-
ringsmaatschappijen zich opdringt. Ik
moet vaststellen dat u nu met geen
woord meer rept over datgene wat u
een jaar geleden als een evidentie
leek. Vandaar mijn vraag : waarom
hebt u de fusieplannen van WZK en
de VWA laten varen ?

In de Duitse Bondsrepubliek betalen
sommige vervuilers - afhankelijk van
hun ligging - een bijdrage tot de wer-
kingskosten van de openbare water-
zuiveringsmaatschappij. Wie recht-
streeks in de nationale oppervlakte-
wateren loost, betaalde daarvoor van
1981 af een uniform nationaal tarief
van 12 Duitse Mark per verontreini-
gingseenheid. In 1983 bedroeg het 24
Duitse mark en in 1986 is 40 Duitse
mark vooropgesteld.

Zowel bij lozing in oppervlaktewater
als bij lozing in riool vormen heffin-
gen voor de vervuilers een prikkel tot
meer en goedkopere zelf- of voorzui-
vering. Niet alleen vindt de Gemeen-
schap daar meer baat bij, doordat er
met mindere kosten een grotere mi-
lieukwaliteit wordt gerealiseerd, maar
bovendien zet het de bedrijven aan
hun produktieproces te innoveren en
schonere produktiewijzen te zoeken
en aan te wenden. Het is dus een sti-
mulans voor de zo noodzakelijke tech-
nologische vernieuwingen van bedrij-
ven en de creatie van een volwaardige
milieugoederenindustrie met een
aanzienlijk tewerkstellingseffect.

Het verheugt me tevens dat deze ver-
gadering eerstdaags zal kunnen debat-
teren over het decreet dat de overna-
me moet regelen van de zuiverings-
stations door de waterzuiveringsmaat-
schappijen, weliswaar anderhalf jaar
nadat het voorstel van collega De Bat-
selier ingediend werd. Maar ja, beter
laat dan nooit.

- De heer J. Pede, Voorzitter, treedt op-
nieuw als Voorzitter op.

Het invoeren van heffingen op de rest-
vervuiling bij lozing op oppervlakte-
water behoort tot de mogelijkheden.
Immers artikel 20 punt c) van de wet
van 26 maart 1971 op de bescherming
van oppervlaktewateren tegen veront-
reiniging stelt dat de kosten van be-
heer en werking van de waterzuive-
ringsmaatschappijen, onder meer ge-
dekt worden door bijdragen van de
ondernemingen waarvan het afvalwa-
ter behandeld wordt in hun eigen in-
stallaties, een grotere verontreinigen-
de belasting heeft dan de minima door
de Koning vastgesteld voor elke cate-
gorie van onderneming. Tot op heden
zijn deze minima echter niet vastge-
steld.

Minister J. Lenssens : Mijnheer Mat-
thys, het spijt mij maar u bent intel-
lectueel oneerlijk. U weet zeer goed
dat ons ontwerp van decreet in sep-
tember 1982 bij de Executieve werd
ingediend. Het is vrij lang bij de Raad
van State geweest.

De bewering dat de Belgische bedrij-
ven omwille van hun concurrentiepo-
sitie geen heffingen kunnen betalen,
is dus ongegrond. Integendeel, zij ge-
nieten sinds jaren van een onverant-
woord concurrentievoordeel. Boven-
dien is deze gang van zaken niet be-
vorderend voor de innovatie in zuive-
ringstechnologie in het bijzonder en
technologische vernieuwingen in het
algemeen. Heffingen stimuleren deze
laatste immers sterker dan normen.
Een heffing op de emissie zet de ver-
vuiler er niet alleen toe aan de elimi-
natiekosten tot een minimum te her-
leiden bij de huidige stand van de
techniek, maar zet er de onderneming
bovendien toe aan om kostenbespa-
rende technologie in te zetten om al-
dus de zuiveringsinspanningen nog
op te voeren en op het te betalen hef-
lìngsbedrag te besparen. In tegenstel-
ling tot wat bij reglementering het ge-
val is, kan de ontwikkeling van kosten-
besparende technologie bij heffingen
dus ook tot verhoogde eliminatie aan-
zetten. Aangezien de onderneming
binnen de norm gratis kan lozen,

Het voorstel van de heer De Batselier
dateert van een maand later. Ik heb dit
reeds drie keer in de Commissie ge-
zegd. Wat u hier doet is onheus. U wil
hier nu laten uitschijnen dat ik deze
dringende aangelegenheid niet met
de nodige spoed heb behandeld.

Het operationaliseren van vermeld
wetsartikel lijkt me des te meer ver-
antwoord gezien een bedrijf dat onge-
zuiverd zijn afvalwaters rechtstreeks
op oppervlaktewater loost geenszins
verontrust wordt en bovendien geen
frank bijdrage hoeft te betalen en dit
terwijl een bedrijf dat eveneens onge-
zuiverd zijn afvalwaters op oppervlak-
tewater loost, maar dan via een open-
bare riolering, wel bijdragen hoeft te
betalen. Onder deze omstandigheden
zullen zeer vlug heel wat bedrijven
overschakelen tot een rechtstreekse
lozing op oppervlaktewater.

De heer P. Matthys : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister, het
voorstel van de heer De Batselier
werd meer dan anderhalf jaar geleden
neergelegd. U heeft ons in de Com-
missie gevraagd het niet in bespreking
te nemen gezien uw diensten zelf be-
zig waren een ontwerp van decreet op
te stellen. Daardoor is het voorstel van
de heer De Batselier in de Commissie
niet in bespreking gekomen.

Minister J. Lenssens : Wij hadden zelf
reeds een ontwerp van decreet !

De heer P. Matthys : Mijnheer de Mi-
nister, indien u klachten heeft over de
Raad van State dan kan ik dat aanne-
men, maar dan moet u zich aan een
ander adres richten.

Niettemin maak ik hier van de gele-
genheid gebruik de geachte vergade-
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ring er attent op te maken dat onder-
tussen de VWZ niet stilgezeten heeft
en reeds meer dan 10 zuiveringssta-
tions overgenomen heeft. Het valt dan
ook te verwachten dat deze vergade-
ring, aangaande deze materie, voor
voldongen feiten zal gesteld worden
en dit uiteraard met het medeweten
van Minister Lenssens.

Minister J. Lenssens : Daarmee be-
wijst u dat u het dossier niet kent.

De heer P. Matthys : Mijnheer de Mi-
nister, ik heb nog niet gedaan met
mijn uiteenzetting, er komt nog wat.

Aangaande erkenning van de labora-
toria voor de analysen van afvalwater
stelt u dat in de loop van 1984 een aan-
tal laboratoria deze erkenning zullen
bekomen zodat deze door de twee
maatschappijen zullen ingezet wor-
den bij de controle van de lozingen en
van de oppervlaktewaterkwaliteit.
Vooreerst wens ik u te vragen waarom
u het hebt over de twee waterzuive-
ringsmaatschappijen. Naar mijn we-
ten heeft de WZK een eigen goed uit-
gerust laboratorium en heeft zij geen
assistentie nodig van derde laborato-
ria. Bent u de mening toegedaan dat
de VWZ net als de WZK trouwens
haar eigen laboratoriuminfrastruc-
tuur - complementair aan de VWZ -
dient uit te bouwen en dat ondertus-
sen de VWZ beroep dient te doen op
de erkende laboratoria of ziet u het
eerder zo dat de VWZ geen laborato-
ria nodig heeft en sommige erkende
laboratoria feitelijk functioneel in de
VZW geïntegreerd dienen te worden.
In het bijzonder wens ik van u te ver-
nemen wat u als rol ziet van het Insti-
tuut voor Hygiëne en Epidemiologie,
welke als nationale instelling de voor-
bije jaren het toezicht gehouden heeft
op de oppervlaktewaterkwaliteit, in
de nu geregionaliseerde materie van
de controle van de oppervlaktewaters.

Wat de investeringen betreft hebt u
het over een drastische herwerking
van de aanbestedingsprocedure. Wel-
ke procedure wenst u in te voeren en
welke concrete gegevens hebt u om de
huidige procedure te verguizen ?

In de toelichting van uw begroting
1983 hebt u gesteld dat vanaf dit jaar
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de ondernemingen dienden bij te dra-
gen in de werkingskosten der beide
waterzuiveringsmaatschappijen.
Concreet ging het over 126 miljoen
frank voor de WVZ en 24 1 miljoen
frank voor de VWZ. Zijn deze bedra-
gen effectief geïnd door de beide
maatschappijen ? Zo neen, waarom
niet ? Wanneer worden ze dan wel
geïnd ? Welke geloofwaardigheid kan
deze vergadering hechten aan uw be-
wering dat in 1984 wel effectief zal
geïnd worden ?

In uw begroting is een post voorzien
van 30 miljoen frank exploitatiekos-
ten collector Albertkanaal en Zuive-
ringsinstallatie Antwerpen-Noord.
Mag ik hieruit besluiten dat u er niet
aan denkt om de Vlaamse Executieve
voor te stellen het beheer en de ex-
ploitatie van deze collector en het zui-
veringsstation over te dragen aan de
VWZ en dat de bedrijven die zullen
aansluiten op de collector geen frank
zullen hoeven te betalen in de wer-
kingskosten ?

Tot slot wens ik nog even in te gaan op
uw passus AWP. U kleeft namelijk de
stelling aan dat grote investeringspro-
jecten beperkt moeten blijven tot ste-
delijke centra en dat in - wat u - lan-
delijke gebieden noemt andere zuive-
ringstechnieken toegepast moeten
worden.

Deze heroriëntatie van het beleid
brengt intussen wel de nodige proble-
men mee, zowel met betrekking tot de
rendabiliteit van vroeger gedane in-
vesteringen als met betrekking tot de
praktische realiseerbaarheid.

Als voorbeeld wens ik hier de sane-
ring van de Zwalmstreek te belichten.
Met het oog op de mogelijkheid tot de
winning van drinkwater in het Zwalm-
bekken enerzijds en de beveiliging
van het waardevol toeristisch en lan-
delij k potentieel anderzijds, wordt de
sanering van de Zwalm reeds jaren-
lang prioritair gesteld. Inmiddels
werd er reeds een kilometerlange en
miljoenenkostende collector aange-
legd die momenteel te midden van de
velden eindigt en daar waarschijnlijk
nog lang zal eindigen.

De vroegere optie om in deze streek
een of twee zuiveringsstations in te
planten wordt door uw nieuwe visie
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immers helemaal op de helling gezet.
Als type-voorbeeld voor de gevolgen
van uw nieuw beleid, wens ik u dan
ook volgende vragen te stellen :

Wat bent u van plan met de investe-
ringen die in landelijke gebieden in-
middels werden uitgevoerd in functie
van de oprichting van één of meerdere
zuiveringsstations ?
Welke waarde hebben de TRP’s  nog
voor de gemeenten bij de systemati-
sche uitbouw van hun rioleringsnet,
als de basisoptie ervan door u in vraag
gesteld wordt ? Op wiens kosten zul-
len de TRP’s  hertekend en herbere-
kend worden ? Welk beleid moeten de
gemeenten voortaan volgen : stoppen
met gecentraliseerde inzameling van
het afvalwater of overschakelen naar
verspreide lozingen ?
Acht u het haalbaar om met uw optie
de minimumnormen, waaraan de lo-
zingen van afvalwater op oppervlakte-
wateren moeten voldoen, aan te hou- ,
den ?
Heeft u reeds een studie laten maken
om enig inzicht te krijgen in een ver-
gelij kbare kosten-batenanalyse tus-
sen beide opties ? Zal ook hier geen
verschuiving optreden van investe-
rings- naar exploitatiekosten, waar-
door andere begrotingen zullen op-
draaien voor uw visie ?
Aangezien u in uw beleidsnota reeds
een duidelijk standpunt hebt ingeno-
men, veronderstel ik dat u op mijn
vragen, naar de gevolgen ervan in de
praktijk, een even duidelijk antwoord
zult kunnen geven.
Zowel de gemeentebestuurders in de
Zwalmstreek als in de vele andere lan-
delijke gemeenten zullen uw ant-
woord met veel interesse aanhoren.

Mijnheer de Minister, tot besluit wil
ik zeggen dat wij met verbazing ken-
nis nemen van het feit dat de water-
voorziening in de omgeving van Tes-
senderlo in gevaar komt door de
overstromingen die dit gebied teister-
den tijdens de voorbije dagen. Welke
maatregelen voorziet u, mijnheer de
Minister, om hieraan te verhelpen ?
(Applaus bij de SP)

De Voorzitter : De heer Vervaet heeft
het woord.
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De heer D. Vervaet (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, op 28 januari 1983
verkreeg Haviland een verlenging van
haar vergunning voor de bouw van
een breekwerf in Pepingen. De eind-
datum van 28 januari 1984 is nu ver-
streken en de bouw mag derhalve niet
worden aangevat. Velen interpreteren
deze nieuwe situatie als een nalatig-
heid van de bouwheer. Ook in de pers
verschijnen dergelijke beweringen en
wellicht zijn dat kwakkels, want niets
is minder waar. Het is gewoonweg
omdat de bouwheer nog geen exploi-
tatievergunning heeft ontvangen.
Men kan evenwel niet beginnen bou-
wen zonder die vergunning. Artikel
50 van het decreet op de afvalstoffen-
verwijdering bepaalt dat uitvoerig.

Mijnheer de Minister, ik weet dat uw
bevoegdheid ter zake zich vooral be-
perkt tot het al of niet verlenen van
toelagen aan dit project. Ten einde
het project te kunnen realiseren
vraagt het opdrachtgevend bestuur,
met name de Intercommunale Havi-
land SV, de vaste belofte van toelage
voor :

a. het deel burgerlijke bouwkunde
met een aanbestedingsprijs van
94.835.689 frank ;

b. de prijsverhoging geëist door de NV
Triga voor het deel elektro-mechanica
ten belope van 15.123.007 frank en
bovenop de wettelijke herzieningen.

Er kan worden gezegd dat er reeds
101.456.000 frank werd vastgelegd
voor de elektro-mechanica in de jaren
1973, 1978 en 1979. Dergelijke becij-
fering en een drievoudig nadenken lij-
ken aangewezen vooraleer men be-
slist om tot de toelage over te gaan.

In het licht van de nieuwe situatie wil
ik u vragen, mijnheer de Minister,
welke uw houding vandaag is tegeno-
ver de vraag van vaste beloften van
toelagen vanwege het opdrachtgeven-
de bestuur, met name de Intercom-
munale Haviland.

Het is misschien moeilijk op die vra-
gen onmiddellijk een antwoord te ge-
ven en u mag me dit ook schriftelijk
verstrekken, zodanig dat de opzoekin-
gen daaromtrent met een grotere
diepgang zouden kunnen gebeuren.
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Ik neem aan dat er intussen wel een U kan hier het excuus van goede wil,
paar studies ter tafel liggen over de op- of van te goeder trouw, niet inroepen,
portuniteit van de breekwerf, studies mijnheer de Minister. De milieube-
de toch door OVAM zijn aangevat en weging heeft jaren lang zich bezig ge-
wellicht heeft u daarvan toch al een houden met het tere punt van de edu-
drietal resultaten. (Applaus bij de W catie en heeft uitvoerig gewaarschuwd
en de SP) voor zo’n aanpak.

De Voorzitter : De heer Sleeckx heeft
het woord.

De heer J. Sleeckx (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, ik zal mij
in mijn uiteenzetting beperken tot de
milieu-educatie. Inderdaad, de heren
Vanvelthoven en Matthys hebben
reeds uitvoerig gehandeld over de af-
valstoffen en de luchtverontreiniging,
evenals over het waterbeleid.

IJ, als Minister van onderwijs en van
leefmilieu - ik herhaal, een unieke
combinatie i moet toch trachten uw
stempel op de milieueducatie in het
onderwijs te drukken. Wij vinden het
enorm belangrijk dat er op dat vlak
meer zou gebeuren in het onderwijs.

Mijnheer de Minister, op het vlak van
de sensibilisering is u bijzonder actief
geweest en dat is ongetwijfeld een
grote verdienste. Eerlijkheidshalve
zal u moeten toegeven dat deze cam-
pagne door uw voorganger, Minister
Galle, werd op gang gebracht. Het
verheugt ons, mijnheer de Minister,
te lezen dat de milieucampagne van
vorig jaar vooral was gericht op het on-
derwijs en dat u dit in 1984 wil voort-
zetten. Als Minister van leefmilieu,
waterbeleid en onderwijs is u de aan-
gewezen persoon om een motorfunc-
tie te vervullen inzake milieueducatie
in het onderwijs. Nooit tevoren - ik
wens daarop de nadruk te leggen -
was een zo gunstige combinatie van
ministeriële bevoegdheden aanwezig,
noch voor de Minister van onderwijs,
noch voor uw voorgangers die het
leefmilieu onder hun bevoegdheid
hadden.

Milieueducatie moet in de eerste
plaats in de leerprogramma’s en vak-
overschrijdend doordringen. Geen
vakje apart, of geen uurtjes lezen in
een boek of plaatjes kijken. Er kan
hier ook geen sprake zijn over be-
voegd zijn of niet, mijnheer de Minis-
ter. De Minister van onderwijs, de
heer Coens, is een partijgenoot van u,
en zeker een collega, dus als u echt
wil, moet het kunnen.
Een ingreep op de leerprogramma’s is
in elk geval pedagogisch meer verant-
woord en doeltreffend ; vooral is het
blijvender dan kijkboekjes. Ik kan
hier uiteraard niet ingaan op die leer-
programmawijzigingen zelf, maar ik
verwijs opnieuw naar het enorme
werk dat door de milieubeweging op
dit vlak reeds werd gepresteerd.

Dat er ondanks uw boeken- en kijk-
platenactie, en het feit dat u nu toch al
enige tijd Minister bent op uw depar-
tement, misnoegdheid bestaat, meer
zelfs dat deze misnoegdheid groeit,
kan ik alleen samen met u vaststellen.

Het belang van milieu-educatie voor
de volwassenen, maar voor de kinde-
ren in het bijzonder, wordt door el-
keen met de grootste klem benadrukt.
Dat het weer op traditionele wijze,
met boekjes en kijkplaatjes gebeurt,
noopt mij tot enkele beschouwingen.
Dit doet mij denken aan de erg geoflì-
cialiseerde Jaren van . ..“. jaar van het
kind, jaar van het dorp. Het draagt,
willen of niet, het karakter van een
plots geforceerde collectieve interes-
se, die dan na verloop van het jaar, of
in dit geval misschien nadat u om wel-
ke reden dan ook niet meer bevoegd
bent voor leefmilieu, stilvalt.

Nog op 26 januari jongstleden, las ik
in de pers dat het Centrum voor Na-
tuurbeschermingseducatie of het
CVN, een instelling met een jarenlan-
ge gedegen reputatie en terecht, is
moeten overgaan tot het instellen van
een ,,landelijke werkgroep” voor mi-
lieu- en natuureducatie”.

Mag ik u dan doen opmerken, mijn-
heer de Minister, dat het mij schokt
dat uw huidige aanpak werkelijk zo
haaks staat op wat de milieubeweging
eigenlijk wil en dat zo een werkgroep
niet langgeleden zelfs door u werd in-
gesteld.

Mijnheer de Minister, de werkgroep
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stelde in haar stichtingsvergadering al
een motie op, gericht tot uzelf en Mi-
nister Coens. Dat belooft voor de toe-
komst, wanneer de werkgroep een-
maal zijn draai zal hebben gevonden.
Dat betekent dan ook dat wij vanuit
deze werkgroep voldoende impulsen
en richtlijnen zullen krijgen om op
het vlak van de milieueducatie wat te
doen.

Ten slotte wil ik het nog hebben over
de ,,groene telefoonlijn”. De 500
klachten waarvan u spreekt zijn er om
te beginnen 500 te veel, maar daar-
over bent u het met mij waarschijnlijk
eens. In uw toelichting lees ik echter
dat u die klachten doorzendt naar de
bevoegde administraties. Sta mij toe
dit te zeggen, mijnheer de Minister,
maar dat vind ik toch al te goedkoop.
Vindt u niet dat u met het oog op uw
toekomstig beleid deze klachten om
te beginnen zou moeten ordenen ? Zij
zijn als het ware de beste barometer
met het oog op een beter uitgekiend
beleid. Voorts lijkt het mij evident om
de afhandeling van deze klachten te
verifiëren : wat is er nadien mee ge-
beurd ? Hoe heeft de administratie ge-
handeld ? Was de klacht ten slotte op-
gelost ?

Mijnheer de Minister, ik moet ten
slotte besluiten dat de milieueducatie
gebeurt op een manier die erg voorbij-
gestreefd is en die zelfs tot tegenactie
noopt. Als dusdanig betekent zij een
kaakslag voor de vele mensen uit de
milieubeweging die al jaren belange-
loos hun ideeën hierover formuleren.
Wat de ,,groene telefoon” betreft die
90 procent van zijn mogelijkheden
onbenut laat, kan ik mij niet van de in-
druk ontdoen dat hij meer als zoet-
houder wordt gebruikt dan als echt
beleidsinstrument. Inzake milieuedu-
catie kan er echt wel wat anders ge-
beuren. Ik kan u anderzijds wel zeg-
gen, mijnheer de Minister, dat wij met
een aantal van uw initiatieven zoals
het sluiten van storten, akkoord gaan.
Daar waar kritiek zich opdringt, kun-
nen wij niet nalaten deze te formule-
ren. En dit geldt dan in het bijzonder
voor de milieueducatie waarover ik na
mijn collega’s Vanvelthoven en Mat-
thys mijn opmerkingen wou maken.
(Applaus bij de SP)
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De Voorzitter : De heer Geyselings
heeft het woord.

De heer F. Geyselings (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, in de weinige tijd
die onze fractie toegemeten wordt, zal
ik er niet in lukken de vele leefmi-
lieuproblemen aan de orde te bren-
gen, laat staan ze uit te diepen. De
problemen die in de toelichting bij de
begroting van leefmilieu en waterbe-
leid 1983 reeds werden gesteld, wor-
den ook in de begroting van 1984 her-
haald en zullen ontegensprekelijk
met de huidige mentaliteit en aanpak
zich blijven stellen. Niets laat voor-
zien dat op korte, middellange en zelfs
lange termijn veel aan de bestaande
leefmilieuproblematiek zal verande-
ren. Alleen wanneer de natuur het
mes op onze keel zet, denken we maar
aan het dilemma van de zure regen,
kan er iets veranderen. De reden van
mijn pessimisme vindt zijn oorsprong
in diverse kleine en grotere feiten die
duidelijk de macht en de onmacht
weerspiegelen van kapitaal en verant-
woordelijke overheid.

Sinds vele decennia, maar vooral de
laatste jaren, wordt ons leefmilieu, het
nest waarin we vanaf onze wieg tot
aan het graf moeten wonen en wer-
ken, ernstig bevuild door ontzaglijke
hoeveelheden vloeibare en vaste af-
valstoffen, onmeetbare emissies gifti-
ge gassen en ziekmakende geluidshin-
der. Niettegenstaande al deze cul-
tuuruitwassen min of meer door wet-
ten en decreten worden afgeremd,
blijft de toestand ernstig en voor
steeds meer contreien zelfs levensge-
vaarlijk. De grootste oorzaak van de
huidige vervuiling die we in al de gele-
dingen van onze maatschappij terug-
vinden, is te wijten aan de zwakke en
corrupte houding van beleidsmensen
en de almacht van het kapitaal dat
thans een enorme bondgenoot vindt
in de huidige crisistoestand.

Niettegenstaande de economische te-
ruggang worden we steeds meer en
verder meegesleurd in een overdre-
ven vooruitgangsoptimisme dat bezig
is zichzelf klem te rijden. Met ultra-
moderne waterzuiveringsstations en
meetinstallaties die de Gemeenschap
jaarlijks miljarden kosten, wordt de
indruk gewekt dat er veel en nog meer
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wordt gedaan om ons dierbaar welzijn
te verbeteren. Inmiddels sterven de
vissen in het water, creperen duizen-
de zeevogels ten gevolge van met olie
beladen zeewater, sterven honderd-
duizende bomen staande door lucht-
verontreiniging, verdwijnen steeds
meer planten en dieren, plegen steeds
meer mensen zelfmoord als gevolg
van allerlei leefmilieuhinders, enzo-
voort. Aan deze dagelijks veel voorko-
mende storende en ziekmakende fac-
toren, verandert vandaag de dag zicht-
baar nog niet veel, integendeel.
Ik ben er mij wel van bewust, mijn-
heer de Minister, dat u aan alle gestel-
de leefmilieuproblemen onmiddellijk
geen daadwerkelijke oplossing kunt
geven en dat u geen ijzer met uw han-
den kunt breken. Soms heb ik het ge-
voel dat u uw opdracht kordaat aan-
pakt en dan weer verlies ik deze posi-
tieve gedachte bij het waarnemen van
de huidige resultaten en de vele klach-
ten die mij onophoudend bereiken. Ik
denk bijvoorbeeld nog aan de ertsen-
maalderij NV De Bruyn uit Schoten,
waarover ik u op 6 mei 1982 interpel-
leerde, verschillende parlementaire
vragen stelde en mij zelfs rechtstreeks
tot uw administratie richtte. Deze ert-
senmaalderij, die terloops gezegd, ve-
le jaren zonder een geldige vergun-
ning werkte, veroorzaakt reeds jaren
lawaaihinder en gevaarlijk stof. Niet-
tegenstaande de vele en herhaalde
klachten van buurtbewoners bij bur-
gemeester, politie en bestendige de-
putatie en mijn tussenkomsten, bleef
het bij enkele allernoodzakelij kste
aanpassingen.
Op mijn brief van 3 november 1983,
die ik op 6 januari 1984 in herinnering
bracht, werd op 16 januari 1984 geant-
woord dat het dossier nog steeds in
onderzoek is bij de bevoegde instan-
ties. Dus wachten maar. De adminis-
tratieve molen draait, al naar het ge-
val, immers langzaam.
Op 3 november 1983 maakte ik een
ander leefmilieuprobleem bij u aan-
hangig, namelijk de nertsenkwekerij
te Pepingen, die aan de basis ligt van
verschillende klachten van omwonen-
den. Op dit schrijven werd op 21 no-
vember 1983 geantwoord dat mijn
klacht werd overgemaakt aan de be-
voegde administratie voor dringend
onderzoek.
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Op 6 januari 1984 herinnerde ik u
mijn brief van 3 november 1983 waar-
op op 16 januari 1984 werd geant-
woord dat de klacht nog steeds in on-
derzoek is bij de bevoegde adminis-
tratie. Ook deze mensen moeten nog
wat geduld uitoefenen.

Een ander probleem waarvoor ik uw
bijzondere aandacht vroeg, was de
niet-vergunde inrichting Miro en
Zoon die zijn werkplaats heeft te
Deurne-Antwerpen. Deze firma, die
potten, pannen en andere gebruiks-
voorwerpen vertint, veroorzaakt niet
alleen storend lawaai maar tevens hin-
derlij ke uitlaatgassen, waarvan de
omwonenden veel last ondervinden.
Ik meldde u deze feiten reeds op 25
mei 1983 en tevens bracht ik u ter ken-
nis dat volgens de Technische Inspec-
tie van het Ministerie van Tewerkstel-
ling en Arbeid het hier om een le
klasse-inrichting ging waarvoor geen
exploitatievergunning werd afgele-
verd.

Op 9 augustus 1983, dit is 3 maanden
later, bevestigde u dat in deze werk-
plaatsen 5 elektromotoren staan opge-
steld en dat de exploitant op 12 no-
vember 1982 de vereiste vergunning
had aangevraagd bij het provinciebe-
stuur. Het bedrijfshoofd was zo vrien-
delijk te beloven dat hij de ontluch-
tingsschouw van de werkplaats zou
verhogen wanneer hij de exploitatie-
vergunning zou krijgen. Ondertussen
is aan de bestaande toestand niets ver-
anderd en blijven de omwonenden
herhaaldelijk geconfronteerd met gif-
tige gassen en lawaai. Dus wachten
maar op de welwillendheid van de be-
drijfsleider die zich sterk voelt omdat
de overheid niet ingrijpt.

En in de reeks van klachten vind ik het
fameus slachthuis van Putte bij Me-
chelen. Op 14 juni 1982 bracht ik u
met een mondelinge vraag ter kennis
dat het Puts slachthuis haar vloeibaar
afval loosde in een open gracht : de
Kalverbeek, ter plaatse bloedbeek ge-
noemd. Er werd mij geantwoord dat
de bevoegdheid aangaande de contro-
le op het lozen van afvalwater sinds 1
juni 1982 wordt uitgeoefend door de
Vlaamse Waterzuiveringsmaatschap-
pij, dewelke ik op 7 februari 1983
schreef, maar waarvan ik nooit ant-
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woord ontving.

Op 18 augustus 1983 stelde ik hierom-
trent bij komende vragen, waarop
werd geantwoord dat door de dienst
,,zuivering  van afvalwater” van het
Ministerie van Volksgezondheid op
3 1 december 1976 een lozingsvergun-
ning werd afgeleverd.

En nu komt het, mijnheer de Minis-
ter, u schreef mij dat deze lozingsver-
gunning slechts geldig is voor de ge-
meentelijke riolering. Tot op heden,
dus op 27 december 1983, dit is ruim 7
jaar later, werd deze aansluiting even-
wel nog niet gerealiseerd, met andere
woorden, het slachthuis loost nog
steeds in een open gracht, dus illegaal.
Die toestand wordt al die tijd ge-
doogd.

Ik ga in de klachtenreeks verder, mijn-
heer de Minister. Het Sint-Elisabeth-
ziekenhuis te Herentals is een zoveel-
ste schandaal in de rij. Over dit zie-
kenhuis stelde ik eveneens enkele
parlementaire vragen in verband met
het lozen van het ziekenhuisafvalwa-
ter dat reeds 15 jaar illegaal geloosd
wordt in de kleine Nete. Het kwes-
tieus ziekenhuis valt onder het regime
van de als gevaarlijke, ongezonde of
hinderlijke ingedeelde inrichtingen.

Op 1 juli 1983 heeft, volgens uw zeg-
gen, het ziekenhuis een lozingsver-
gunning aangevraagd bij de directeur
van de Vlaamse Waterzuiverings-
maatschappij. Gedurende 15 jaar
heeft blijkbaar niemand het nodig ge-
vonden tegen deze onwettelijkheid
iets te ondernemen. Inmiddels loost
het Sint-Elisabethziekenhuis zijn af-
valwater nog steeds in de Kleine Nete.
Dus andermaal wachten op de beslis-
sing van de Vlaamse Waterzuiverings-
maatschappij en dan nog zien of de
betrokken ziekenhuisdirectie de ge-
stelde normen wil en kan naleven.

Het Bos van Aa te Zemst is nog zo’n
knoeiboel. Over deze aangelegenheid
wenste ik u op 1 juni 1983 te interpel-
leren, maar Minister Geens ant-
woordde in uw plaats. Zijn antwoord
was teleurstellend ; hij gaf geen blijk
van bezorgdheid, hij gaf meer de in-
druk de onwettelijkheid goed te pra-
ten. Over de exploitatie van deze
openluchtzandwinning stelde ik in de
loop van tijd verschillende parlemen-
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taire vragen en moest er toegegeven
worden dat ook deze exploitant de
wet niet naleefde.

Mijnheer de Minister, ik kan nog de
cadmiumaffaire van Lommel en om-
geving citeren, het schandaal van
Phillips Petroleum schetsen, dieper
ingaan op de afvalproblematiek in de
Rupelstreek, het loodprobleem te Ho-
boken aanhalen, en andere, maar dit
is me niet mogelijk wegens tijdge-
brek.

Intussen leren we, mijnheer de Minis-
ter, dat ondanks de vele tientallen mil-
jarden frank die in riolering en afval-
waterinstallaties werden geïnvesteerd
weinig terechtgekomen is van een ge-
zondmaking van stromen en rivieren.
Een staaltje van een modern beleid en
geldverkwisting is namelijk de collec-
tor voor afvalwater langs het Albert-
kanaal, die circa 5 miljard frank heeft
gekost en waarvan bepaalde onderde-
len zijn versleten nog vóór de inge-
bruikneming.

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, ik wil besluiten
met de volgende bedenking. Het le-
ven op aarde wordt geschat op twee
miljard jaar. Van bij het begin bestaan
er fundamentele levenswetten die
voor mens en natuur gelden. Deze
wetten zijn onverbiddelijk, onveran-
derlij k en bindend voor alles wat leeft,
ook voor de mens. Met al zijn ontwik-
kelingskansen en vernuft heeft de
mens, zonder het altijd te vermoeden,
de bijl aan de wortel van het leven
gelegd. De huidige chaos op alle ge-
bied bewijst dat mens en techniek, ik
herhaal het, ijverig bezig zijn zichzelf
totaal klem te rijden.

Mijnheer de Minister, ik ben ervan
overtuigd dat, gezien de omstandighe-
den, nu en ook morgen, de strijd voor
een beter leefmilieu een zaak zal blij-
ven tussen welvaart en welzijn. Aan
de vooruitgang worden een te groot
aantal aanlokkelijke waarden toege-
kend, waardoor echt geluk, tevreden-
heid en welzijn - die slechts door be-
scheidenheid en onderwerping te ver-
werven zijn - worden verlaten. Chaos
en vervuiling op alle gebied is het
droevig resultaat van de mens en zijn
techniek.

En zolang u, mijnheer de Minister, de
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Gemeenschapsminister van leefmilieu, waterbeleid en onderwijs J. Lenssens (CW)
ontkende enig communautair uitgangspunt voor zijn richtnota drinkwatervoorziening
en omschreef ze als een indicatief meerjaren-investeringsprogramma

gemelde feiten op de lange baan
schuift, betwijfel ik dat u in diezelfde
geest er ooit zult in gelukken de ge-
wenste controle en toezicht op de na-
leving van de uitvoeringsbesluiten in-
tensiever en efficiënter te kunnen
hard maken.

De Voorzitter : De heer Marchand
heeft het woord.

De heer C. Marchand (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, dames en heren, met het tot
stand komen van de gewestvorming
hebben wij ons mogen verheugen in
een krachtiger en intensiever beleid
inzake leefmilieu. Het gaat hier inder-
daad over problemen die in zijn en
waarvoor de bevolking ten zeerste ge-
sensibiliseerd is.

Er werden reeds heel wat initiatieven
genomen verwoord in decreten, ande-
re decreten zijn in voorbereiding. Er
wordt aan preventief beleid gedaan,
en als goede punten vallen zeker te
noteren de educatieve maatregelen

naar de jeugd en de gemeentelijke
overheden.

De Minister verdient ten volle onze
felicitaties.

Ovam is pas gestart. Ik ben ervan over-
tuigd dat het jonge mensen zijn die
met veel enthousiasme hun taak aan-
pakken.

Misschien beseft men het niet maar
velen van ons hebben toch soms de in-
druk dat er af en toe aan beeldstorme-
rij wordt gedaan.

Men moet er mee rekening houden
dat er nog steeds stortplaatsen be-
staan waar nog jaren zonder gevaar
voor om het even wie aan gecontro-
leerd storten kan worden gedaan, en
eveneens beseffen dat er in bepaalde
gevallen aannemers en ook gemeen-
tebesturen contracten hebben aange-
gaan.

Ook inzake inplanting van overslag-
stations zou ik durven pleiten op een

grondig onderzoek naar de economi-
sche aspecten. Ik krijg soms de indruk
dat bepaalde zaken dienen te gebeu-
ren omdat verbrandingsovens een on-
dercapaciteit hebben. Ik weet het : ze
werden niet steeds oordeelkundig ge-
pland en niet steeds op de goede
plaats neergezet.

Mijn vraag is in dit verband dat een
voorzichtige politiek zou gevoerd
worden want het moet ten slotte door
de Gemeenschap betaald worden.

In verband met het drinkwater is er
een zeer gedocumenteerde richtnota
van de Minister verschenen die eer-
lang in de Commissie zal worden be-
sproken. Toch had ik graag ter gele-
genheid van deze bespreking enkele
bemerkingen gemaakt.

Het is een goed initiatief een plan naar
de toekomst op te stellen. De progno-
se in de nota van de Minister vermeldt
een jaarlijks stijgingsritme aan water-
gebruik van 1.3 tot 1.8 procent, of op
10 jaar ongeveer 15 procent.

De uitbouw van waterwinningen in
Vlaanderen is noodzakelijk onder
meer om de stijgende behoefte aan
drinkwater te ondervangen, maar ook
om de aanvoer van drinkwater uit
Wallonië maximaal te reduceren.

Wij moeten oppassen meen ik dat on-
ze drang naar complete onafhanke-
lijkheid op alle gebied ons de ogen
niet doet sluiten voor economische
realiteiten. Wat bedoel ik hiermee ?
Om u een voorbeeld te geven kan ik u
zeggen dat het spaarbekken Blankaart
II aan investeringskosten - wij spre-
ken dan nog niet over milieuschade
en schade aan de landbouw - een be-
drag aan investering zal ongeveer een
miljard kosten. Met een jaarlijkse wa-
terproduktie van 5 miljoen m3 be-
draagt de kostprijs van het water reeds
20 frank per m3 aan investeringskos-
ten alleen.

Alle redenen dus om eerst ernstig na
te denken. Wij kopen onze olie van de
Arabieren, waarom niet verder water
betrekken uit Wallonië wanneer dit
ons economisch beter blijkt, terwijl
nog steeds eveneens met de kwaliteit
van het water moet rekening gehou-
den worden. Persoonlijk heb ik nog al-
tijd geen schrik om Waals water te
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drinken.

Iedereen verheugt zich in de krediet-
enveloppe van 2,725 miljard frank ter
beschikking gesteld door de nationale
regering. Als ik goed ingelicht ben is
dit als volgt bestemd, namelijk : voor
het spaarbekken in Walem is dit één
miljard frank, voor het spaarbekken in
Broechem 200 miljoen frank, voor
Blankaart 1 en Kluizen 100 miljoen
frank, voor de studie van het zeewater
50 miljoen frank, voor het spaarbek-
ken in Kluizen één miljard frank, voor
de veiligheid van de kust 100 miljoen
frank, samen 2 miljard 450 miljoen
frank. Indien dit juist is, is er geen geld
meer beschikbaar voor Blankaart II.

Dit brengt mij op het grondgebied
West-Vlaanderen. U weet dat het niet
de eerste keer is dat ik hier mijn be-
zorgdheid uitspreek in verband met
de drinkwatervoorziening aan de kust
tijdens het hoogseizoen.

De geplande verbindingen tussen de
verschillende maatschappijen is zeker
een pluspunt. Hier doet zich het pro-
bleem voor van het hoge piekverbruik
op de topseizoendagen. Het is hier
niet alleen een kwestie van aanvoer
doch ook van opslag van drinkwater.
Ik twijfel er trouwens aan of de opge-
geven timing houdbaar is onder ande-
re wat de aansluiting van de TMVW
met de IWVA (Westkust) betreft waar
men stelt dat deze in 1985 zal bedrijfs-
klaar zijn. Het eerste deel van de wer-
ken voor de leiding Oostende-Middel-
kerke dient nog aangevat, terwijl Mid-
delkerke-Nieuwpoort, die voor de uit-
eindelijke aansluiting dient te zorgen,
pas hadien kan gebeuren.

Mijnheer de Minister, mag ik op-
nieuw mijn grote bekommernis uit-
spreken in het bijzonder voor de
drinkwatervoorziening, die voor de
kust van levensbelang is.

Een andere vraag die rijst voor West-
Vlaanderen : heeft men in de progno-
se rekening gehouden enerzijds met
de uitbouw van de haven van Zee-
brugge en anderzijds met het feit dat
nog heel wat gemeenten in West-
Vlaanderen over geen waterleiding
beschikken ? Als ik me niet vergis
hebben wij uit de bespreking van de
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begroting vorig jaar kunnen leren dat
voor investeringskosten voor de uit-
breiding van het waterdistributienet
nog twee à drie miljard frank nodig
zullen zijn.

Het verwachte stijgingsritme in het
waterverbruik van 1.3 tot 1.8 procent
zou in dit geval wel onderschat kun-
nen zijn. Tot zover mijn bijzonderste
bekommernissen. Graag had ik u nog
enkele losse vragen gesteld.

Ten eerste, u kent de vervuilingspro-
blemen in verband met de Wulpen-
vaart. Het actiecomité kreeg bij u veel
gehoor en onder uw impuls werd een
timing van de werken vooropgezet die
een oplossing moet brengen tegen de
zomer van 1985.

Minister J. Lenssens : Begin 1986.

De heer C. Marchand : Ik meen te we-
ten dat door de WZK hieraan ernstig
wordt gewerkt. Graag had ik toch ver-
nomen of de geplande timing zal wor-
den kunnen aangehouden.

Minister J. Lenssens : Het antwoord is
positief.

De heer C. Marchand : Ten tweede, op
bladzijde 14 van uw begeleidende no-
ta heb ik gelezen dat de ondernemin-
gen moeten bijdragen in de kapitaal-
vorming.

Ik vraag me af of dit juist is vermits ik
meende dat het hier om een verplich-
ting gaat die wordt opgelegd aan on-
dernemingen met een inwoners-equi-
valent lozen van meer dan 5.000.

Minister J. Lenssens : U hebt gelijk.
Ondernemingen die minder dan 5.000
inwoners-equivalent lozen, hoeven
niet bij te dragen in de kapitaalvor-
ming, wel in de werkingskosten.

De heer C. Marchand : Dat is een an-
. dere zaak. Uit de tekst zou men kun-

nen opmaken dat alle ondernemingen
moeten bijdragen in de kapitaalvor-
ming.

Ten derde, een vraag over de zuive--
ring van afvalwater van openbare rio-
leringen.

Inderdaad lezen wij op blz. 15 dat de
waterzuiveringsmaatschappijen zelf
verder zullen instaan voor de zuive-
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ring van het afvalwater van de open-
bare rioleringen.

Dit is een zaak die onze volle aan-
dacht verdient. Er zijn voorbeelden te
over van zuiveringsstations met een
ondercapaciteit, heel eenvoudig om-
dat het vuil water van de openbare rio-
lering er niet toekomt en ergens in een
waterloop terechtkomt.
Het probleem is er een van planning
en coördinatie, maar het kan eve-
neens een kwestie zijn van centen
wanneer bepaalde gemeentebesturen
hun rioleringsplannen niet kunnen af-
werken omwille van het gebrek aan ei-
gen financiën of het ontbreken van
voldoende kredieten van de overheid.

Mijnheer de Minister, dit waren de
enkele vragen die ik u wenste te stel-
len. Ik dank u vooraf voor het gunstig
gevolg dat u er zal willen aan geven.

De Voorzitter : Minister Lenssens
heeft het woord.

Minister J. Lenssens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en he-
ren, ik dank de collega’s die in dit de-
bat het woord hebben gevoerd. Ik zal
een poging doen om binnen een bil-
lijk tijdsverloop te antwoorden op de
vragen die hier werden gesteld. Vra-
gen die een meer gedetailleerd ant-
woord vereisen, zullen schriftelijk
worden beantwoord. Indien dit niet
het geval zou zijn mag u mij daar van-
zelfsprekend attent op maken.

De heren Capoen, Vanvelthoven, me-
vrouw De Loore en de heren Sleeckx
en Geyselings hebben een meer alge-
mene benadering gegeven van de mi-
lieuproblematiek met inbegrip van de
sensibiliseringscampagne. Ik wil daar
toch enkele bedenkingen bij maken.

De heer Vanvelthoven sprak over de
kringloop van vervuiling en over het
verband tussen ecologie en economie.
Er is inderdaad een onderling verband
tussen de verschillende vormen van
milieuvervuiling. Daarvoor is slechts
één oplossing mogelijk, namelijk het
aanvoeren van een geïntegreerd be-
leid dat rekening houdt met het feit
dat de verschillende soorten vervui-
ling op elkaar kunnen inspelen.

Over de relatie tussen milieubeleid en
economie hebben naast de heer Van-
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velthoven, ook mevrouw De Loore en
de heer Capoen gesproken. Het zou
ons te ver leiden daar nader op in te
gaan. Ik wil er wel onmiddellijk op
wijzen dat wij het probleem toch
enigszins moeten relativeren. Een
aangepast milieubeleid is ook belang-
rijk voor de economie. Zelfs indien de
zorg voor het milieu een meeruitgave
zou veroorzaken voor de industrie, wil
dit nog niet zeggen dat de concurren-
tiepositie daardoor zal verslechteren.
Kostprijsstijgingen prikkelen immers
de industrie voor het ontwikkelen van
nieuwe procédés die ook milieuvrien-
delijker zijn. Het optreden van de
overheid ter bescherming van het mi-
lieu stimuleert bovendien de milieu-
technologie. De algemene baten van
een goed milieubeleid kunnen moei-
lijk in geld worden uitgedrukt. Een
goed milieubeleid bezorgt immers
een groter comfort aan de bevolking
die geen hinder heeft van één of ande-
re vorm van polluering, wat een bete-
re gezondheid voor gevolg heeft en
daaruit voortvloeiend minder ziekte-
verzuim in de industrie.

Daartegenover staat dat het bedrijfs-
leven mijns inziens aanspraak kan
maken op een duidelijk geprogram-
meerd milieubeleid vooral inzake de
maatregelen die het bedrijfsleven ra-
ken.

De heer Capoen heeft ook gesproken
over de projecten in het kader van het
DAC. Ik deel uw bezorgdheid dien-
aangaande, mijnheer Capoen, en ik ga
ook met u akkoord dat wij over weinig
mogelijkheden beschikken om de ge-
meentebesturen ertoe aan te zetten
de milieuwerkers het werk te laten
verrichten waarvoor zij werden aange-
steld. Ik wil wel ingaan op uw voorstel
die projecten te begeleiden al was het
maar door per semester aan de betrok-
ken gemeentebesturen een reeks in-
lichtingen te vragen omtrent de activi-
teiten van de milieuwerkers in hun ge-
meente.

Over de milieuinformatie en over de
problematiek van de milieuopvoe-
ding werd door de heer Capoen en uit-
voeriger door de heer Sleeckx gespro-
ken. Daarover zou een afzonderlijk
debat kunnen worden gehouden. U
beweert dat wat wij doen te klassiek is
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en te beperkt, mijnheer Sleeckx, en
dat de milieubeweging aandringt op
een aanpak binnen het leerprogram-
ma van de verschillende onderwijs-
vormen.

U zegt dat ik de combinatie onderwijs
en milieubevoegdheid heb. U weet
natuurlijk dat mijn onderwijsbe-
voegdheid beperkt is omdat wij inza-
ke de communautarisering van het
onderwijs nog niet zo ver gevorderd
zijn. Ik stond voor de keuze, ofwel het
maximum ter zake na te streven en
pogen de milieu-educatie geïnte-
greerd in alle mogelijke leerprogram-
ma’s te laten opnemen, met het risico
de eerste twee, drie jaar nergens te ko-
men, ofwel het op een meer beschei-
den schaal toe te passen, geordende
didactische documentatie ten behoe-
ve van de leerkrachten ter beschik-
king te stellen van de zesduizend ba-
sisscholen van de drie netten in
Vlaanderen.

Er kwam veel meer reactie op dan ver-
wacht. Een paar duizend basisscholen
hebben positief gereageerd.

De heer J. Slee& : Het is niet gezegd
dat de genomen initiatieven slecht
zijn, het wil alleen zeggen dat u moet
overwegen alles te doen wat in uw mo-
gelijkheden ligt om het nadien in de
leerprogramma’s op te nemen.

Minister J. Lenssens : Dat heb ik geno-
teerd.

De heer J. Sleeckx : Dat is het belang-
rijkste.

Minister J. Lenssens : U hebt gespro-
ken over de groene telefoon in het
raam van de sensibilisering. U zegt
dat de klachten naar de administratie
gaan, hoe kan het ook anders ? Hoe
kan men nazien of klachten die op het
ministerie komen precies en juist zijn.
Wij moeten via de eigen administra-
ties of parastatalen werken. De helft
van de klachten vallen onder de be-
voegdheid van de andere ministers,
hetzij van de Executieve, hetzij van
de nationale regering, zo bij voor-
beeld klachten inzake geluidshinder
van een vliegveld of klachten van ge-
luidshinder van autostrades, waarvoor
de Minister van openbare werken be-
voegd is. Ik verzeker u dat het een gro-
te zorg is de follow-up te doen van het
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verloop van de behandeling van de
klachten. Het feit dat het soms trager
gaat is inherent verbonden aan de ver-
schillende administratieve etappes
die een klacht soms moet afleggen.

Inzake de administratie heeft de heer
Geyselings een reeks concrete dos-
siers geciteerd die ik niet uit het hoofd
ken maar waarvan hij mij verwijt dat
ik ze alle op de lange baan schuif.
Geachte collega’s, de overheveling
van de administratie ingevolge de
staatshervorming is een moeizaam
proces geweest. Al de gevallen die u
opsomt, met uitzondering van de ge-
vallen inzake de afvalwaters, betref-
fen ingedeelde inrichtingen. Vóór de
gewestvorming waren er 60 techni-
sche ambtenaren in dienst die werk-
ten aan de dossiers binnen het Vlaam-
se Gewest. Bij de definitieve opsplit-
sing en overheveling van ambtenaren
zijn er welgeteld 13 van de 60 overge-
komen, die dan het werk van 60 amb-
tenaren moeten doen. Ik heb herhaal-
delijk gewaarschuwd. De Voorzitter
van de Executieve heeft ook stappen
ondernomen bij de centrale regering
om op deze situatie te wijzen. De ach-
terstand stapelt zich op, ik maak daar
geen geheim van, met als gevolg dat
zowel klachten van omwonenden als
dossiers van ondernemingen die een
nieuwe vergunning of een uitbreiding
aanvragen - en die voor advies door
de bestendige deputatie aan die tech-
nische dienst worden overgemaakt -
een grote vertraging dreigen op te lo-
pen, wat op het economische vlak ge-
zien niet goed is. Ik vraag niet dat u
het goedpraat, maar er rekening mee
wil houden. Van die 13 ambtenaren
zijn er bovendien nog één of twee ge-
detacheerd bij het kabinet. We moe-
ten daar immers mensen hebben die
de sector kennen.

De heer F. Geyselings : Zit er voor de
nabije toekomst verbetering in ?

Minister J. Lenssens : Wij hopen door
overleg met de nationale regering ten
minste te bereiken dat een aantal
ambtenaren die nu eigenlijk geen vol-
ledig dagtaak meer hebben voor de
Vlaamse Gemeenschap zouden kun-
nen werken.

De heer J. Slee& : U begrijpt wel dat
het voor uw imago niet zo goed is als
de dossiers zich blijven opstapelen.

424



im- 

Loo- 

gehandicap- 

zwaveldioxi- 
S02, 

SO2  

milieube- 

St.-
Par- 

Van- 

beleids- 
luchtverontrei- 

toe- 

Minister J. Lenssens : Mijn imago is
niet zo belangrijk. Wat er gebeurt op
het veld vind ik veel belangrijker.
Dient dat ondertussen ons imago, dan
is dat meegenomen.

De heer P. Matthys : Het gaat niet om
uw imago, mijnheer de Minister,
maar om dat van de instelling.

Minister J. Lenssens : Akkoord.

De heer H. Suykerbuyk : De heer
Sleeckx heeft dat anders bedoeld.

Minister J. Lenssens : Verschillende
collega’s, de heren Vanvelthoven,
Bosmans, Capoen, mevrouw De Loo-
re en anderen hebben gewezen op de
versnippering van bevoegdheden.
Daar is iets van aan, maar men moet
ook niet overdrijven. Een analoog
voorbeeld : de gezinsaspecten worden
behandeld in 15 of 20 departementen.
Men kan zeggen dat dat versnippering
is. Dat geldt ook voor het gehandicap-
tenbeleid. Een aantal materies, zoals
milieu bevatten inherent aspecten die
tot de bevoegdheid van andere depar-
tementen behoren en zullen blijven
behoren. Bij verkeerswezen, openba-
re werken, wegen en bruggenbouw en
ruimtelijke ordening horen essentieel
milieuaspecten.

De Executieve heeft het voordeel col-
legiaal te beslissen. Dit maakt het nor-
maal mogelijk overleg te plegen met
collega’s die gedeeltelijk milieube-
voegdheid hebben.

Ik zal zo kort mogelijk handelen over
de problematiek die, terecht, vele col-
lega’s bezig houdt, met name de
luchtverontreiniging en het effect van
de zure regen. Vooral de heren Van-
velthoven, Capoen en mevrouw De
Loore hebben daar de aandacht op ge-
vestigd.

Ik behandel dit probleem niet in de-
tail, dat is niet mogelijk binnen dit
tijdsbestek. Toch wil ik enkele belang-
rijke essentiële dingen vermelden.

De term ,,zure regen” is, zoals u weet,
een populair verzamelbegrip, ge-
bruikt voor een groep luchtverontrei-
nigende stoffen die ontstaan bij ver-
brandingsprocessen en het effect
daarvan op het milieu. De betrokken
stoffen kunnen ook afkomstig zijn van
procesemissies en bijvoorbeeld ook
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van intensieve veehouderij.

De bronnen van luchtverontreiniging
in het algemeen kunnen in een zestal
groepen worden ingedeeld. Ten eers-
te, elektriciteitscentrales ; ten tweede,
het verkeer ; ten derde, de industrie,
ten vierde, de huishoudingen en
kleinverbruikers ; ten vijfde, de land-
bouwbedrijven ; ten zesde natuurlijke
bronnen zoals bij voorbeeld vulka-
nen.

Uiteraard verschilt de graad van ver-
ontreiniging naargelang de verschil-
lende categorieën waarin wij ons be-
vinden.

Bij de Rijksuniversiteit Gent is door
mijn voorganger een contract aange-
gaan dat door mij is verlengd en waar-
bij deze instelling een bestendige
emissie-inventaris opmaakt. Voor het
Vlaamse Gewest - het is belangrijk
dit te weten - blijkt uit de resultaten
van die emissie-inventaris, vooral wat
de verontreiniging door zwaveldioxi-
de, SOZ,  betreft, dat 50 procent van de
emissie binnen Vlaanderen afkomstig
is van elektrische centrales, 30 pro-
cent van de industrie, 18 procent van
de huishoudelijke verwarming en 2
procent van het verkeer. Het gaat hier
wel degelijk over zwaveldioxyde. De
elektrische centrales zijn dus inzake
SOZ de voornaamste vervuilende
bronnen.

De gevolgen op ecologisch vlak van
wat men de zure regen noemt, moet ik
hier niet in detail behandelen. Ik denk
bij voorbeeld aan de erosie van de ge-
bouwen ingevolge de zure regen,
waarvan vooral in het buitenland
schoolvoorbeelden bestaan, zoals St.-
Paul’s cathedral in Londen, het Par-
thenon in Athene, het Colosseum in
Rome.

Wat in dit verband vooral van belang
is, is dat in 1982 in de Duitse Bondsre-
publiek 560.000 ha bos aangemerkt
werden als absoluut schadegebied, dit
ingevolge de zure regen.

Laat ons even de mogelijke beleids-
maatregelen in verband met dit pro-
bleem nagaan.

Ik heb het Instituut voor Hygiëne en
Epidemiologie enkele maanden gele-
den opdracht gegeven een studie te

Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellaties

maken. Ik kan u de meest recente cij-
fers, die nog niet gepubliceerd zijn,
mededelen. Uit die studie is gebleken
dat, voor de windrichtingen in Vlaan-
deren uit het oost-zuidoosten, 52 pro-
cent van de zwavelneerslag afkomstig
is uit het buitenland en dat 30 procent
emissievermindering van Belgische
industriële bedrijven slechts een im-
missieverbetering van 4 procent tot
gevolg zou hebben. Dat bevestigt dat
52 procent van de zwavelneerslag af-
komstig zou zijn uit het buitenland bij
windrichting oost-zuidoost. 30 pro-
cent emissievermindering van Belgi-
sche lage industriële bronnen bete-
kent een vermindering van 2 procent
van de milieubelasting. Hier blijkt
dus opnieuw de relativiteit van de ge-
volgen van de zure regen, gelet op de
schaal van ons land.

Voor de windrichting uit het noord-
oosten komt er 73 procent uit het bui-
tenland. Voor de windrichtingen uit
het zuidwesten bereikt dit 46 procent
vanuit het buitenland. Dit om u te
zeggen dat een internationale aanpak
ter zake duidelijk de meest aangewe-
zen weg is. Dit mag ons nochtans
niet beletten binnen de eigen moge-
lijkheden evenals binnen de Vlaamse
Gemeenschap een en ander te doen,
wetende dat Europese afspraken ter
zake vaak moeizaam tot stand komen
meestal ook streefdoelen vooropstel-
len die dan door de lidstaten met geëi-
gende maatregelen worden bereikt.

Dat zijn nu de concrete maatregelen
die ik wens te treffen.

Ik heb, enkele maanden geleden, aan
de Vlaamse Adviesraad voor Leefmi-
lieu gevraagd een ontwerp van een al-
gemeen luchtzuiveringsprogramma
op te stellen, waarbij ik heb verzocht
de bij ons geldende normen te verge-
lijken met deze van het buitenland en
concrete voorstellen te doen om tot
een verbetering van de emissies en de
immissies te komen.

De bestaande reglementering, dus de
besluiten ter uitvoering van de wet
van 1964 inzake industriële maar ook
huishoudelijke verwarmingstoestel-
len, moet worden toegepast en de toe-
pasbaarheid gecontroleerd. Dit stelt
een probleem van toezicht. Ter zake
meen ik dat wij op de gemeentebestu-
ren beroep zullen moeten doen.
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De uitbatingsvergunningen van de
grote verontreinigers, onder meer de
elektriciteitscentrales en een aantal
industriële bedrijven, zullen systema-
tisch en kritisch worden onderzocht
en geëvalueerd in de richting van een
verfijning, van een precisering van de
voorwaarden.

Verder verlenen wij reeds onze mede-
werking aan het Nationale Secreta-
riaat voor Leefmilieu, dat zorgt voor
de internationale contacten en waar-
bij wij krachtens de bijzondere wet,
moeten worden betrokken.

De heer Vanvelthoven heeft een aan-
tal secundaire vragen gesteld in ver-
band met de luchtverontreiniging. Ik
stel hem voor over de smog-alarmpro-
cedure een schriftelijk antwoord te ge-
ven, want dit zou ons te ver leiden.

De heren Bosmans, Vanvelthoven,
Vervaet en Marchand hebben gehan-
deld over de sector afvalstoffen.

In verband met de milieuheffingen,
zou ik willen zeggen dat de bij de ge-
meentebesturen heersende onrust,
waarop de heren Bosmans en Capoen
de aandacht hebben gevestigd, in ver-
band met het ontwerp van decreet dat
voor advies aan de Raad van State
werd overgemaakt, ten onrechte is.

Volgens de voorstellen zal de aanslag
per verwerkte ton afval te betalen
door de vergunninghouders - meest-
al gemeentebesturen of intercommu-
nales - relatief licht zijn, hoogstens 9
à 10 frank per gezin per jaar. Dat is een
bijna te verwaarlozen bedrag. Het is
in elk geval een aanzet tot de milieu-
heffingen inzake de afvalstoffen.

De heer Vanvelthoven heeft gevraagd
waarom artikel 47 niet in zijn geheel
wordt uitgevoerd. Het voorziet moge-
lijkheden tot heffingen, maar niet
door de Executieve te bepalen. Het
ontwerp van decreet is nog niet del%&
tief goedgekeurd. Het is nog steeds bij
de Raad van State. Ik maak er geen ge-
heim van dat het tweede luik er werd
uitgelicht. Of OVAM al dan niet in
zijn voorontwerp voorstellen doet, is
niet dienende ter zake, want het is de
politieke verantwoordelijkheid van de
Executieve om daar een keuze te
doen.
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Wij hebben dit punt er voornamelijk
uitgelicht omdat bij nadere studie de
praktische onmogelijkheid is geble-
ken van een toepassing van zulke hef-
fingen, bij voorbeeld op bepaalde ver-
pakkingen van een bepaald produkt
en dan nog enkel voor de hoeveelhe-
den die in Vlaanderen worden ver-
bruikt.

Er is hier geen oplossing. Ook de men-
sen van OVAM geven dit toe. Daarbij
komt nog het economisch aspect. Dit
is echter een bijkomend aspect omdat
om enkele miljoenen inkomsten te
verkrijgen, men de industrie niet zo
zwaar zou hebben belast. Met een be-
scheiden symbolische bijdrage had
men voldoende inkomsten kunnen
verwerven om de werkingskosten van
OVAM te betalen.

Enkele collega’s hebben gehandeld
over de betrekkingen tussen OVAM
en de gemeentebesturen. Ik heb hier-
van nota genomen. Zelf heb ik geen
kennis van enig specifiek conflict tus-
sen OVAM en een gemeentebestuur.
Men moet er rekening mee houden
dat men hier te doen heeft met een
jonge parastatale, met jong personeel
en met een goed uitgebouwde regle-
mentering waarvan de toepassing
moet worden verzekerd. Ik kan wel
begrijpen dat de gemeentebesturen
enige soepelheid vragen voor sommi-
ge lokale toestanden, waar men niet
conform de reglementering kan han-
delen. Dit moet echter geval per geval
worden bekeken.

De heer Vanvelthoven heeft ook ver-
schillende kleine vragen gesteld. Ik
zal er één nu beantwoorden, namelijk
die over de modelstortplaatsen van
OVAM. De andere zal ik schriftelijk
beantwoorden, anders loopt de verga-
dering te lang uit. Er zijn op het ogen-
blik inderdaad twee modelstortplaat-
sen van OVAM. Er is de stortplaats in
de Rupelstreek. In Limburg werd er
eveneens een optie genomen voor de
aankoop van een site. De bedoeling is
te komen tot één stortplaats per pro-
vincie. Het is echter niet zo eenvoudig
in elke provincie een geschikte site te
vinden. In West-Vlaanderen bij voor-
beeld werd er gedacht aan de putten
van Rumbeke. U kent echter het een-
parig verzet van de hele streek, gaan-
de van alle politieke fracties van het

gemeentebestuur van Roeselare tot
de milieuverenigingen en de omwo-
nenden. Wij hadden intussen het ad-
vies gevraagd van de Nationale Maat-
schappij van de Waterleidingen om na
te gaan of de kleiputten in aanmerking
zouden kunnen komen als reserve-
spaarbekken voor drinkwater. Het
antwoord blijkt positief te zijn. Dit wil
echter niet zeggen dat daar inderdaad
een watergebied zal komen, maar het
geeft toch enige aanduiding. Het is
niet bekend of de bestendige deputa-
tie van West-Vlaanderen al een beslis-
sing heeft getroffen. De site is nog
steeds privé-eigendom.

De zaken liggen dus niet zo eenvou-
dig. Wij zoeken in de verschillende
provincies naar een stortplaats die
voldoet aan de behoefte van de pro-
vincie aan stortcapaciteiten. De optie
van één stortplaats per provincie blijft
echter behouden.

De heer Vervaet heeft andermaal de
aandacht gevestigd op het pijnlijk pro-
bleem van de breekwerf van Pepin-
gen. Ik moet u ter zake steeds hetzelf-
de herhalen. Wij kunnen slechts een
beslissing treffen over het verlenen
van de toelagen op het ogenblik dat
wij in het bezit zijn van het definitieve
aanbestedingsdossier. Zoals u weet,
beschikken wij reeds enkele maanden
over een burgerlijk bouwkundig dos-
sier. Wij kunnen echter geen beslis-
sing treffen vooraleer wij weten welk
elektromechanisch systeem men zal
kiezen. De raad van beheer van de in-
tercommunale Haviland moet echter
eerst zelf een beslissing nemen, voor-
aleer wij over de opportuniteit kun-
nen oordelen op basis van de meest
recente gegevens van het vooront-
werp van het afvalstoffenplan.

Die moeten we gebruiken en daaraan
moet trouwens elke vraag worden ge-
toetst. Het is duidelijk dat er in de toe-
stand van het gewest Halle-Vilvoorde
inzake huishoudelijke afvalproble-
men wijzigingen zijn vergeleken met
tien jaar geleden op het ogenblik dat
Pepingen werd geconcipieerd. Men
moet daar de toestand nagaan en
OVAM houdt contact met de inter-
communale voor al de technische pro-
blemen die zich daar stellen.

De heer Vanvelthoven heeft gespro-
ken over de ingedeelde inrichtingen
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en de heer Capoen over de milieuef-
fectrapportering. De heer Vanveltho-
ven verwijst naar het tweede advies
van de Raad van State, wat mij niet be-
kend is want ik heb vorig jaar maar
één advies gevraagd en bekomen om-
trent het ontwerp-besluit van de
Vlaamse Executieve. De Raad van
State zegt niet dat het onwettig is zich
enkel te steunen op de wet van 1888
inzake de hinderlijke bedrijven. U
weet dat het Algemeen Reglement
voor de Arbeidsbescherming, Titel 1,
ARAB, integraal steunt op dezelfde
wet van 1888. Welnu, sinds veertig
jaar doet de Raad van State uitspraak
als hoogste rechtscollege voor een he-
le reeks betwistingen in beroep over
uitbatingsvergunningen. In geen en-
kel van die arresten van de Raad van
State werd ooit gewag gemaakt van de
onjuiste juridische grondslag van het
Regentsbesluit inzake Titel van het
ARAB. Als dit vroeger het geval was
dan zie ik niet in waarom de Executie-
ve vandaag zich niet op diezelfde wet
van 1888 zou kunnen steunen om een
aanpassing, een modernisering, een
actualisering te verwezenlijken van de
reglementering en de procedure inza-
ke ingedeelde inrichtingen, waar dus
- ik wens hierop de nadruk te leggen
- uitdrukkelijk een milieueffectrap-
portering wordt ingeschreven voor de
grote industriële vestigingen. Wij
kunnen, hier binnen dat bestek niet
verder gaan omdat het voorwerp van
dit besluit juist die reglementering
van de ingedeelde inrichtingen zal be-
treffen. Ik hoop zoals in de Commissie
werd bevestigd daaraan in de komen-
de weken een definitieve goedkeuring
te kunnen laten geven door de Vlaam-
se Executieve.

Inzake het drinkwater zal mijn uiteen-
zetting vrij kort zijn.

Mijnheer de Voorzitter, geachte colle-
ga’s, de richtnota, die alle collega’s
hebben ontvangen, is een werkdocu-
ment, bedoeld voor de bespreking in
de Commissie voor leefmilieu en wa-
terbeleid van de Vlaamse Raad. Wij
zullen dus de gelegenheid hebben
daarop met de leden van de Commis-
sie uitvoerig terug te komen. Ten be-
hoeve van de collega’s, die daarop
gealludeerd hebben, met name de
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heren Bosmans, Marchand, Capoen
en Matthys, zou ik echter wel willen
opmerken dat het uitgangspunt van
die richtnota in mijnen hoofde zeker
niet communautair was.

Uiteraard hebben wij daaraan, bij het
interpreteren van de cijfers van de wa-
terleveringen uit Wallonië naar
Vlaanderen, een paar beschouwingen
gewijd. Bedoeling van de richtnota
was evenwel een indicatief meerja-
renprogramma voor de investeringen
op te stellen die, ons inziens, noodza-
kelijk zijn om de Vlaamse bevolking,
in alle omstandigheden, voldoende
drinkwater van onberispelijke kwali-
teit en tegen een billijke prijs, ter be-
schikking te kunnen stellen. Dat is de
filosofie van de richtnota, die wij in de
Commissie verder moeten onderzoe-
ken en bespreken.

Vanzelfsprekend is in de nota aan-
dacht besteed aan het communautai-
re aspect.

Ik heb in dsnota uitdrukkelijk gezegd
dat, de onzekere evolutie van de
staatshervorming en de houding van
bepaalde Waalse middens, voor ons
redenen zijn om beducht te zijn op
het vlak van de aanvoer van drinkwa-
ter uit Wallonië. Meer dan een kwart
van ons drinkwater wordt immers uit
Wallonië aangevoerd.

Tijdens de eerstkomende weken, wil
ik met mijn collega van het Waalse
Gewest overleg plegen, over deze aan-
gelegenheid. Wanneer de Waalse Ge-
westexecutieve geen garanties kan ge-
ven inzake de hoeveelheid, de kwali-
teit en vooral de prijs en de leverings-
termijn van het drinkwater, moeten
wij ernstig overwegen het derde luik
van het indicatief investeringspro-
gramma, te realiseren. In dit kader
vormt de verbindingsleiding tussen
de Antwerpse Waterwerken en de
Pidpa enerzijds en Oost- en West-
Vlaanderen anderzijds, ongetwijfeld
het sluitstuk.

Ik ga zelfs verder. Ik geef in de loop
van de komende weken wellicht aan
een universitaire instelling de op-
dracht een eerste studie te maken
over de haalbaarheid van die belang-
rijke verbindingsleiding tussen de
provincie Antwerpen en de beide
Vlaanderen. Ik dacht dat dit ons -
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evenals de latere verantwoordelij ken
- zou wapenen om op het gepaste
ogenblik de nodige beslissingen te ne-
men.

De heer P. Matthys : Mijnheer de Mi-
nister, het is voor mij belangrijg te we-
ten of het standpunt dat ons nu ter
kennis wordt gebracht ook het stand-
punt is dat werd ingenomen door het
college van de Vlaamse Raad.

Minister J. Lenssens : Neen, dat is niet
het standpunt van de Executieve en
daarom heb ik het ook geen beleids-
nota genoemd maar een richtnota.

De heer P. Matthys : Mag ik dan een
vraag stellen in verband met de proce-
dure ? Is het dan gebruikelijk dat men
een persoonlijk standpunt, dat nog
moet bekrachtigd worden door het
college, naar voren brengt ?

Minister J. Lenssens : Ja, dat kan. De
heer De Wulf heeft dat gedaan in zijn
Commissie en de Ministers Poma en
Geens hebben dit ook reeds gedaan.
Deze laatste had het wel ingediend bij
de Executieve maar er was onvol-
doende tijd om zijn nota over econo-
misch beleid te bespreken. Er is een
afspraak dat de Voorzitter in zijn
Commissie de nota bespreekt, die
echter enkel bindend is voor hem per-
soonlijk. Die procedure is dus niet zo
ongebruikelijk. Ik heb trouwens ook
deze richtnota als mededeling aan de
agenda van de Executieve geplaatst.
Mijn bedoeling is na de bespreking in
de Commissie een beleidsnota voor te
stellen aan de Executieve, die dan
hieraan haar goedkeuring kan hech-
ten.

De heer Marchand had vragen inzake
de drinkwatervoorziening in het kust-
gebied. Mijnheer Marchand, ik kan u
de verzekering geven dat voor 1984 de
nodige maatregelen zijn getroffen om
een herhaling van de problemen van
1983 inzake drinkwatervoorziening
aan de Westkust te vermijden. U weet
echter dat er structurele problemen
bestaan, die alleen door de aanleg van
verbindingsleidingen moeten worden
opgelost en dat de realisatie daarvan
nog tot het jaar 1985 zal duren. De ti-
ming, die ter zake wordt vooropge-
steld, is dat deze infrastructuurwer-
ken wellicht voor het hoogseizoen van
1985 bedrijfsklaar zullen zijn.
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U hebt gelijk de aandacht te vestigen
op deze structurele problemen van de
drinkwatervoorziening in de provin-
cie West-Vlaanderen. Ik stel voor dit
aspect uitvoerig in de Commissie te
behandelen bij de bespreking van de
richtnota. Wees er echter van over-
tuigd dat het belang van die proble-
matiek voor West-Vlaanderen mij
niet ontgaat en dat in ieder geval het-
zij voor de Blankaart II, hetzij voor
een alternatief hieromtrent, voldoen-
de kredieten in de nationale envelop-
pe moeten worden voorbehouden.

De heer Matthys heeft ook het actuele
drinkwaterprobleem te Tessenderlo
aangehaald.

Ik kan u hierover niet onmiddellijk al-
le nodige informatie verstrekken,
maar ik zal u inlichten zodra ik alle ge-
gevens heb ontvangen. Ik weet dat de
Nationale Maatschappij voor de Wa-
terleiding bevoegd is in deze streek en
dat zij intussen de nodige maatrege-
len heeft getroffen, in afspraak met
het gemeentebestuur.

De heer Vanvelthoven sprak over het
probleem van de vervuiling van de
drinkwaterputten in Noord-Limburg.
Ik wil hem eraan herinneren dat dit
probleem nog in een ruimer kader
moet gesitueerd worden. In afspraak
met de provincie en de betrokken ge-
meentebesturen wordt dit alles van
nabij gevolgd. Ik wil hieraan nog toe-
voegen dat het probleem van de ver-
ontreiniging van een aantal drinkwa-
terputten van particulieren zich be-
perkt tot de ondiepe putten van maxi-
maal 10 à 12 meter. De diepe lagen
zijn gelukkig niet aangetast. Om tege-
moet te komen aan het probleem heb-
ben wij subsidies verleend aan de ge-
meenten Lommel en Neerpelt om zo-
veel mogelijk hun waterleidingsnet
uit te breiden. Terloops kan ik ook
aanstippen dat in Vlaanderen bijna
geen enkele particuliere waterput vol-
doet aan de normen van het konink-
lijk besluit van 1965.

Er werden mij vragen gesteld in ver-
band met de afvalwaterzuivering door
de heren Capoen, Geyselings, Mar-
chand en Matthys. Wat betreft de
vlassector is het probleem van het
rootwater, voor zover mij bekend, op-
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gelost ingevolge een gesprek van mijn
medewerkers, vertegenwoordigers
van de WZK en van de betrokken sec-
tor in het Kortrijkse.

Wij zijn ook betrokken bij de bespre-
kingen over waterverdragen met Ne-
derland. Ik maak deel uit van het mi-
nistercomité, dat door Buitenlandse
Zaken vóór anderhalf jaar werd opge-
richt.

De heren Matthys en Geyselings heb-
ben gesproken over de collector langs
het Albertkanaal. Dat is, zoals u weet,
een kind op mijn schoot, dat ik niet
heb verwekt. Wel heb ik medeverant-
woordelij kheid genomen bij de beslis-
sing om na te gaan of er met de collec-
tor nog iets kan worden gedaan. Uit
een hydraulische proef is gebleken
dat tussen Kwaadmechelen, Paal en
Antwerpen het afvalwater op gravitai-
re wijze, tot in Antwerpen kan worden
gebracht. Op het ogenblik heb ik mijn
administratie opdracht gegeven met
de betrokken bedrijven in onderhan-
deling te treden. Het is helemaal niet
de bedoeling gratis te laten aanslui-
ten. Er zal in de collector ook niet kun-
nen worden geloosd wanneer geen
vóórzuivering plaatsheeft op het vlak
van de zware metalen. Alleen de brak-
ke graad van het water kan worden ge-
doogd bij transport via de collector
naar Antwerpen om aldus in de Schel-
de terecht te komen. Ook de stad Ant-
werpen wordt bij deze besprekingen
betrokken.

De hydraulische proef is geslaagd. Wij
gaan nu na onder welke voorwaarden
het afvalwater van de bedrijven te
Tessenderlo in de collector kan wor-
den geloosd. Uiteraard zal hiervoor
moeten betaald worden.

Mijnheer Matthys, ik heb u een paar
keer onderbroken omdat ik van me-
ning ben dat u onterecht smalend
hebt gesproken over het AWP.

Ik zal weinig over het AWP zeggen.
Het Algemeen Waterzuiveringspro-
gramma is in druk en u zult het wel-
licht binnen veertien dagen krijgen en
waarschijnlijk hebt u ook veertien da-
gen nodig om het te lezen. Ik stel dan
ook voor dat wij over een paar weken
over de zes punten, waarover u het
had, opnieuw praten. Vanzelfspre-
kend worden zij in dat document be-
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Bedoeling van het Algemeen Water-
zuiveringsprogramma is het beleid uit
te stippelen dat gedurende de komen-
de jaren door de twee maatschappijen
zal gevolgd worden. Wij hebben 50
miljard frank in de waterzuivering
geïnvesteerd, maar de zuiveringssta-
tions en de dure collectoren renderen
nog voor geen 17 procent. Objectief
bekeken vind ik dit schandalig. Twee
jaar geleden heb ik verklaard dat ik
deze politiek niet wou verder zetten
en dat dit alles ernstig moest bekeken
worden. De studie heeft anderhalf
jaar geduurd. Elf verschillende over-
heidsdiensten werden erbij betrok-
ken. Deze stuurgroep heeft meege-
werkt aan de conceptie van het alge-
meen waterzuiveringsprogramma. Ik
stel voor dat u hierover oordeelt na
het document te hebben gelezen en ik
meen ook dat dit uitvoerig aan bod
moet komen in onze Commissie voor
leefmilieu en waterbeleid.

Ik erken met u dat er inzake sanctio-
nering in de wet van 1971 een leemte
bestaat die alleen maar door een wet-
gevend initiatief kan worden opge-
vuld.

U hebt terecht inzake afvalwaterzui-
vering de gegevens geciteerd die ik
aan de VWZ heb opgevraagd over de
milieuheffingen in Nederland, in de
Bondsrepubliek en in Frankrijk. Se-
dert twee jaar verkondig ik hier en
overal, waar ik ga spreken dat wij een
achterstand hebben ten opzichte van
onze buurlanden. Onze industrie
heeft gedurende een aantal jaren ge-
profiteerd van de niet-uitvoering van
de wet van 1971. Mijnheer Matthys,
mag ik u terloops aan uw functie van
enkele jaren geleden in de Waterzui-
veringsmaatschappij van het Kust-
bekken herinneren, waar u de provin-
cie Oost-Vlaanderen vertegenwoor-
digde ? Het zijn precies de algemene
vergadering en de raad van beheer van
die maatschappij die krachtens de
wet, over de bijdrage van de industrie
moeten beslissen. De Minister kan
zelf niet rechtstreeks tussenbeide ko-
men. Ik vind het dan ook niet correct
dat u mij nu deze verwijten toestuurt.

De heer P. Matthys : Die voorstelling
is ook alles behalve correct.
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Minister J. Lenssens : U heeft in uw
andere functie vijf jaar de tijd gehad
om de bijdragen te laten invoeren. In
mijn begroting heb ik nu geen wer-
kingstoelagen voor de zuiverings-
maatschappijen ingeschreven om ze
op die manier onder druk te zetten, en
vanaf 1984 de industrie haar rechtma-
tig aandeel te laten betalen. Ik vind
het niet correct dat de gezinnen in het
gebied van de VWZ reeds sedert 1983
betalen en de industrie andermaal
zou ontsnappen. Dit kan niet langer.
De meest recente informatie van de
twee maatschappijen leert mij dat
vanaf dit jaar deze bijdragen ook ten
laste van de industrie zullen geïnd
worden.

De heer P. Matthys : Mijnheer de Mi-
nister, uw verklaring is niet correct.
En hier zit een getuige die zelfs tot uw
partij behoort, die dit kan bevestigen.
Mijnheer de Minister, mag ik u aanra-
den de verslagen op te vragen van het
WZK waarin ik destijds het provincie-
bestuur van Oost-Vlaanderen verte-
genwoordigde. U zult dan zien dat ik
de enige was die toen al deze eis stel-
de.

De heer C. Marchand : Destijds heeft
het WZK beslist heffingen te doen, . . .

De heer P. Matthys : Natuurlijk.

De heer C. Marchand : . . . maar om re-
denen van concurrentievervalsing
werd daar nadien op teruggekomen,
onder druk van heel wat instanties. Er
werden zelfs heffingen terugbetaald.
Ik geloof dat dat de waarheid is.

Minister J. Lenssens : Goed, mijnheer
Matthys, maar dan was u minstens op
de hoogte van de feiten en wist u hoe
de vork aan de steel zat. U heeft hier-
van geen blijk gegeven. In uw uiteen-
zetting had u alleen de bedoeling mijn
beleid ter zake aan te vallen. Het is
dus normaal dat ik mij verdedig.

Wat de fusie van de twee maatschap-
pijen betreft heb ik in het verleden op
deze tribune op een vraag van de heer
Caudron verklaard dat ik principieel
voor die fusie ben en dat dit zeker
moet worden bekeken. Ik ben niet
verder gegaan.

Ik heb toevallig deze verklaring giste-
ren nog in de Handelingen van deze
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Raad gelezen. Ik kan dat dus princi-
pieel bevestigen. Er zijn echter nog
geen plannen opgemaakt. Ik dacht dat
er andere prioriteiten waren onder
meer het operationeel maken van de
VWZ alvorens wij de fusie van die
twee maatschappijen ten gronde aan-
pakken. Ik kan mij trouwens voorstel-
len dat er ook andere vormen van sa-
menwerking moeten worden onder-
zocht alvorens men een optie ter zake
neemt. Dat er in de komende jaren
iets moet gebeuren, is duidelijk.

Wat de overname van de zuiverings-
stations door de maatschappijen be-
treft, wacht het ontwerp van decreet
op onze bespreking. Ik hoop dat dit
spoedig zal kunnen gebeuren, wat ons
zal toelaten uitvoerig op deze proble-
matiek in te gaan.

De heer P. Matthys : Wat doet u met de
naar mijn gevoel onwettige overna-
men die tot nu toe gepleegd zijn ?

Minister J. Lenssens : Er is nog geen
enkele onwettige overname gepleegd.
Het decreet van 20 december 1980
stelt - dus een decreet dat door de
Vlaamse Raad werd goedgekeurd -
stelt uitdrukkelijk dat de overname
moet gebeuren door de maatschappij.
Het is alleen voor de overname van
het personeel dat geen wettelijke ba-
sis meer beschikbaar is.

De installaties zelf kunnen echter per-
fect worden overgenomen. De maat-
schappij heeft, voor zover ik weet, nog
geen enkel personeelslid van een ge-
meente of intercommunale overgeno-
men met uitzondering van één perso-
neelslid. Ik meen dat dit iemand van
Lanaken is, waar de maatschappij het
nieuwe station heeft overgenomen en
er een akkoord was met de gemeente.
Dat is het enige geval. Al de andere
gevallen van overname van het perso-
neel worden geregeld van zodra de de-
cretale basis en de uitvoeringsbeslui-
ten, zullen zijn uitgevaardigd. Dat kan
ik u verzekeren, en ik zal u meer de-
tails geven in de Commissie.

Ik kom ten slotte aan de laboratoria,
waar ik zeer kort kan zijn. De WZK
beschikt inderdaad over een laborato-
rium. Ik persoonlijk vind dat de twee
maatschappijen elk geen uitgebreid
labo nodig hebben. Het zijn echter pa-
rastatalen van het type B met een ei-

Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellaties
Regeling werkzaamheden

gen raad van beheer. Zij zullen daaro-
ver moeten oordelen.

Wat de erkenning van de laboratoria
betreft, wens ik erop te wijzen dat dit
een valorisatie is van bestaande pro-
vinciale instellingen : Oost-Vlaande-
ren, Antwerpen en Limburg. Een-
maal erkend kunnen deze laboratoria
dan samenwerkingscontracten afslui-
ten met de VWZ, waardoor ze gedeel-
telij k kunnen worden gevaloriseerd.

De heer P. Matthys : U bedoelt dus de
provinciale diensten ?

Minister J. Lenssens : Ja, die bedoel
ik. Dat is om dubbel gebruik van over-
heidswege te vermijden.

Ten slotte, mijnheer de Voorzitter,
zou ik nogmaals de collega’s willen
danken en in het bijzonder de heer
Marchand, als verslaggever van deze
deelbegroting. Ik wil er nog aan toe-
voegen dat de tijd ons niet heeft toe-
gelaten in detail een aantal niet onbe-
langrij ke vragen te beantwoorden.
Voor verschillende aspecten van deze
materie krijgen wij binnenkort in de
Commissie de kans daar uitvoerig op
in te gaan.
Ik dank in elk geval de collega’s die
hetzij expliciet hetzij impliciet, zoals
de heer Matthys, mij verder hun steun
hebben toegezegd.

De Voorzitter : Vraagt nog iemand het
woord ? (Neen)

L

REGELING VAN DE WERKZAAM-
HEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij aan
het einde gekomen van onze werk-
zaamheden voor deze voormiddag.

Wij komen deze namiddag om 14 uur
opnieuw bijeen om onze agenda ver-
der af te werken.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
13.10 uur.
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